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مشاور وزیر راه:

کاهش اقساط نهضت مسکن 
برای دهک های یک تا سه

تراز تجاری 
مناطق آزاد مثبت شد

ارزآوری 50 میلیارد دلاری 
پتروشیمی ها در تحریم
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سرمقاله

دانش بنیان ها تحریم 
را خنثی می کنند

در سال کنترل تورم و رونق 
تولید می بایســت تولید و 
توسعه صادرات شرکتهای 
دانش بنیان در اولویت قرار 
گیرد. در حال حاضر فناوری اطلاعات این بستر را 
فراهم کرده تا از این فرصت به نحو احسن استفاده 
کنیم و گام های مثبتی در جهش تولید و صادرات 
دانش بنیان برداریم. ابزار خنثی سازی تحریم ها در 
شرایط فعلی پیشروی به سمت اقتصاد دانش بنیان 
است. در شرایطی که اقتصاد تک قطبی و وابسته به 
نفت از شرایط تحریم تاثیر می پذیرد، می توانیم از 
شرکتهای دانش بنیان و تولید و صادرات کالاهای 

تولید شده توسط... 

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری
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شرایط ویژه 
دریافت وام برای 

دانش بنیان های کوچک

نقش خانه های نوآوری در معرفی دانش بنیانها به تجار خارجی پررنگ می شود 

تسهیل صادرات محصولات »دانش نماد«
صفحه4
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آمادگی ایران  برای حذف تبادلات  دلاری
بانک  مرکزی  از سیاست  راهبردی  قطع  رابطه  با  دلار  خبر داد

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری از ایجاد 
سازوکار اســتفاده از دارایی های نامشهود به عنوان 
وثیقه دریافــت وام خبر داد. پیــش از این اعطای 
ضمانت نامه تعهد پرداخت، از اقداماتی بود که برای 
ســاده تر کردن فرایند دریافت وام انجام شده بود. 
تجربه سختی های دریافت وام ممکن است برای شما 
نیز آشنا باشد، معمولا دریافت وام از بانک ها به حدی 
دشوار و معمولا با بهره سنگین است که بسیاری از 
متقاضیان قید آن را می زنند. حال اگر وام دریافتی 
با هدف ایجاد خط تولید یک محصول فناورانه باشد، 
عملا یک منبع بالقوه خلق ثــروت از بین می رود. 
یکی از موانع جدی رشد تولید در کشور، مشکلات 
پیش روی تولیدکنندگان برای جذب سرمایه است. 
تأمین مالی و جذب ســرمایه، از لازمه های رشد و 
توسعه محصولات جدید و دغدغه های همیشگی 
تولیدکنندگان و کارآفرینان است. شرکت ها برای 
توسعه بازار و افزایش تولید خود نیاز دارند از منابع 
مالی مختلف ســرمایه جذب کنند و در خط تولید 
خود هزینه کنند. تأمین سرمایه در همه شرکت ها 
و واحدهای تولیدی، با هر مقیاســی، از مهم ترین 
مواردی اســت که برای رشــد تولید لازم است. در 
این بین، جذب سرمایه در کســب وکارهای نوپا و 
شرکت های کوچک از اهمیت بیشتری برخوردار 
است. در این شــرکت ها معمولا محصول تولیدی 
شرکت در مرحله ای پرریسک اســت و اگر جذب 
سرمایه برای توســعه آن انجام نشود حتی امکان 
شکست کسب وکار نیز وجود خواهد داشت. منظور از 
شرکت های کوچک، شرکت هایی هستند که میزان 
فروش، تعداد افراد شاغل و دارایی های کمتری دارند. 
در مقابل، شرکت های بزرگ، شرکت هایی با فروش 
بالا، تعداد افراد و دارایی های زیاد هستند. منظور از 
دارایی نیز، منابع دارای ارزش اقتصادی هستند که 

مالکیت آن ها در اختیار شرکت...

اجتماعی

معاون بهداشت وزارت بهداشت ضمن توضیح درباره 
نحوه پرداخت ها به پزشکان ذیل نسخه ۰۳ پزشکی 
خانواده گفت: حقوق ثابت برای پزشکان نداریم بلکه 

بر اساس عملکرد پرداخت ها صورت خواهد گرفت.
دکتر حسین فرشیدی با اشاره به اینکه برنامه پزشکی 
خانواده از ابتدای اردیبهشــت در ۵۹ شهر بالای ۲۰ 
هزارنفر اجرایی شده است، گفت: این شهرها در همه 
استان ها توزیع شده است و اگر این تعداد بتوانند فاز 
اول را به خوبی اجرایی کنند آن وقت شهرستان های 
دیگر هم به طرح اضافه خواهد شد. در این ۵۹ شهر 
تیم های بهداشتی بر اســاس بلوک بندی جمعیتی 
جدید خدمت می دهند. تعداد مراقب سلامت در این 
شهرستان ها نسبت به سایر نقاط متفاوت است ولی 
این به معنی عدم خدمت رسانی در سایر شهرستان ها 
نیست. وی افزود: از ابتدای اردیبهشت برای این ۵۹ 
شهرســتان دو ماه فرصت در نظر گرفته ایم و به این 
ترتیب قصد داریم تا پایان امسال ۷۰ درصد جمعیت 
۵۵ میلیون نفری را تحت پوشــش برنامه پزشکی 

خانواده ببریم. معاون بهداشت وزارت بهداشت، ادامه 
داد: در شهر تهران نیز از هر دانشگاه علوم پزشکی یک 
شهرســتان برای این کار انتخاب شده است و به این 
ترتیب شهرستان های قدس، اسلامشهر و فیروزکوه 

در استان تهران وارد طرح شده اند.
او درباره وضعیت مراجعات افراد به مراکز درمانی در 
روزهای تعطیل و ساعات غیرکاری ذیل نظام ارجاع 
و برنامه پزشکی خانواده، گفت: افرادی که به شکل 
اورژانسی نیاز به دریافت خدمات درمانی داشته باشند 
دیگر نیازی به سیســتم ارجاع ندارد و توسط مراکز 
اورژانس پذیرش شــده و اقدامات درمانی برای آنها 
اجرا می شود. وی درباره وضعیت دستمزدی پزشکان 
پس از نگارش نسخه ۰۳ پزشکی خانواده، توضیح داد: 
پرداخت های ما عملکردی است؛ خدمات تعریف شده 
شامل خدمات بهداشتی، درمانی و اورژانسی است و بر 
اساس عملکرد پزشک در پذیرش بیماران پرداخت 
انجام می شود. ما حقوق ثابت برای پزشکان نداریم بلکه 

بر اساس عملکرد پراخت خواهیم داشت.

برادران سوپر ماریو از مرز فروش ۵۰۰ میلیون دلاری 
در گیشه داخلی عبور کرد و در فهرست ۱۹ فیلمی 
قرار گرفت که بــه چنین رکــوردی در پایان هفته 
پنجم اکران خود دست یافته اند. انیمیشن اقتباسی 
برادران ســوپر ماریو با فروش ۵۱۸ میلیون دلاری 
در آمریکای شمالی و با ۱.۱۵ میلیارد دلار در سراسر 

جهان پرفروش ترین فیلم سال است.
این پویانمایی که اقتباســی از بازی ویدئویی ماریو 
)قارچ خور( است، نخستین فیلم ایلومینیشن کمپانی 
سازنده من نفرت انگیز و آواز محسوب می شود که در 
پنجمین آخر هفته اکران، ۱۸.۵ میلیون دلار از ۳۹۰۹ 
سینمای آمریکای شمالی فروش کرد و در جایگاه دوم 

پس از نگهبانان کهکشان دیزنی قرار گرفت.
با مجموع فروشی که داشــت، برادران سوپر ماریو، 

داستان اسباب بازی ۴ را با ۱.۰۷ میلیارد دلار فروش 
پشت سر گذاشــت و به پنجمین انیمیشن بزرگ 
تاریخ تبدیل شــد.این پویانمایی در ۵ آوریل ۲۰۲۳ 
در سینماها اکران شد و تنها در ۵ روز نخست اکران 
خود به فروش ۲۰۴ میلیون دلاری دســت یافت و 
دومین نمایش پویانمایی در نخســتین اکران خود 
شد.این بازی محبوب و نوستالژی کمپانی نینتندو 
در پویانمایی اقتباسی خود در چهار هفته متوالی مقام 

نخست را داشت.
برادران ســوپر ماریو به کارگردانی آرون هوروات و 
مایکل جلنیک با صدای کریس پرت، آنیا تیلور جوی و 
جک بلک - داستان لوله کش های مستقر در بروکلین 
معروف به ماریو و لوئیجی را دنبال می کند که در قلمرو 

قارچ محاصره شده اند.

مدیرعامل کارخانه کاغذ مازندران گفت: بانک ملی 
متعهد شد که دو هزار میلیارد ریال تسهیلات به 
عنوان سرمایه در گردش در اختیار این کارخانه قرار 
دهد. امید نیک نژاد، مدیرعامل کارخانه چوب و کاغذ 
مازندران  با اشاره به جلسه کارگروه کاغذ و مصوباتی 
که برای تولید در این کارخانه داشته است،  گفت:  
دیروز جلسه کارگروه کاغذ کشور مباحث مختلفی 
داشت. ما در ابتدا گزارشی از روند تولید سال گذشته 
کارخانه مازندران ارائه کردیم،  سال گذشته  ۴۲ هزار 
تن کاغذ چاپ و تحریر که در کشور تولید شده بود 

که همه آن سهم تولید مازندران بود.
وی ادامه داد:  در جلسه خوشبختانه مصوب شد که 
خمیر الیاف بلند صنعت کاغذسازی که در روزهلای 
اخیر در گروه دو کالایی قرار گرفته بود،  به گروه یک 
منتقل شود. تمام تلاش دولت این است که کاغذ در 

کارخانجات تولیدی با حداقل قیمت تولید شود، 
معاون اول رئیس جمهور نیز تاکید ویژه داشت  که 
کاغذ با حداقل قیمت به دست ناشران برسد، در این 
زمینه وزیر ارشاد و وزیر صمت موظف شدند و ما نیز 
متعهد شدیم که ظرفیت ر تولید در سال ۱۴۰۲ را 
به ۵۰ هزار تن  برسانیم. نیک نژاد با اشاره به بحث 
تأمین کاغذ مورد نیاز آموش و پرورش گفت:  وزرات 
آموزش و پرورش ۳۹ هزار تن کاغذ مورد نیاز خود را 
به مناقصه گذاشته است،  در جلسه مصوب شد که 
به صورت ترک تشریفات،  کارخانه کاغذ مازندران 
این ۳۹ هزار تن را تولید کنــد. به گفته نیک نژاد؛ 
مدیرعامــل بانک ملی وعده داد تا بحث مشــکل 
انرژی ما در فصول گرم سال هم با سرمایه گذاری 
بانک ملی و افزایش سرمایه چوب و کاغذ مازندران 

برطرف شود.

رئیس نمایشــگاه کتاب تهران از درنظر گرفتن ارز 
مبادله ای برای بخش خارجی نمایشگاه خبر داد گفت: 
بانک ملی و وزارت کار برای خرید معلمان و کارگران از 

نمایشگان تسهیلات ارائه خواهند کرد.
احمدوند در سخنانی با اشاره به شعار »آینده خواندنی 
است« گفت: این شــعار به این معنا است که آینده 
پیشرفت کشور در گرو بیشتر و بهتر خواندن است، 
تاریخ جوامع مختلف هم نشان می دهد که پیشرفت 
در هر کشوری مرهون بیشتر و بهتر خواندن است. آمار 
کتابخوانی سریع تر از رشد اقتصادی پیشرفت می کند 
و نمایشگاه کتاب تهران زمینه ای برای تشویق مردم و 
جلب توجه آن ها به عادت مهم کتابخوانی، همچنین 

توجه دادن خانواده ها به این موضوع مهم است.
وی  با اظهار امیدواری از پررونقی نمایشگاه پیش رو 
گفت: این نمایشگاه برای رسیدن به هدف پیشرفت 
فرهنگی و اقتصادی موثر، تفاوت  هایی با دوره های قبل 

خواهد داشت، در بخش های مختلف،  رویکرد اصلی 
توجه به محتوای فرهنگی و برنامه های فرهنگی است.

احمدوند با اشــاره به مشــکلات اقتصــادی پیش 
روی نشر گفت:  از ناشران سپاســگذارم که با انگیزه 
و اشــتیاق به صــورت حداکثــری در بخش های 
مختلف نمایشــگاه حاضر هســتند و امیدوارم این 
نمایشــگاه بــا همراهی ناشــران، نویســندگان، 
 اهالی قلم و مــردم خاطره شــیرین فرهنگی برای 

همه بجا بگذارد.
علی رمضانی قائم مقام سی و چهارمین نمایشگاه کتاب 
تهران نیز در این نشست در سخنانی با اشاره به حضور 
کتابفروشان در نمایشگاه این دوره گفت: همواره این 
انتقاد بود که برگزاری نمایشــگاه کتاب احتمالاً به 
کسب و کار کتابفروشان نقصان  وارد می کند. امسال 
کتابفروشان هم در نمایشگاه فعال هستند و برنامه های 

فرهنگی نیز به بخش های اصلی اضافه شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه از سفر رئیس دستگاه 
دیپلماسی کشــورمان به روســیه برای شرکت در 
نشست چهارجانبه روسیه، سوریه، ترکیه و ایران با 

موضوع سوریه خبر داد.
ناصر کنعانی در نشست خبری هفتگی با خبرنگاران 
در پاسخ به ســوالی در مورد نمایشگاه ایران اکسپو 
۲۰۲۳ که از دیروز در تهران آغاز به کار کرده است، 
اظهار داشت: رهبر انقلاب اسلامی مقام معظم رهبری 
امسال را ســال »مهار تورم و رشد تولید« نامگذاری 
کردند و دولت موظف است این شعار را تحقق بخشد.

وی افزود: پنجمین نمایشگاه توانمندی صادراتی ایران 
که با حضور رییس جمهور افتتاح شد، برای دستگاه 
دیپلماسی دولت به عنوان دســتگاهی که در حوزه 
اقتصادی مأموریت مهمی دارد، مهم بوده و با وزارت 
صمت متفاوت از سال های گذشته نقش جدی داشته 
است به طوری که ۷۵۰ شرکت دستاوردهای خود را 

به نمایش گذاشتند.
کنعانی با بیان اینکه در سال های گذشته شاهد چنین 
نمایشگاهی نبودیم، اظهار داشت: در نمایشگاه امسال 
ظرفیت های مختلف ایران در زمینه های پزشکی و 
صنعتی و ماشین آلات به نمایش گذاشته شده است و 
امیدواریم به بازاریابی برای صادرات محصولات ایران 

کمک کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در 
مورد سفر رییس جمهور به سوریه گفت: این سفر در 
صدر هیات عالی رتبه به دعوت آقای بشار اسد انجام 
شد، یکی از رخدادهای مهم در تحولات ایران و سوریه 
بعد از پیروزی محور مقاومت است و به طور نمادین 

هم دارای نماد خاصی است.
کنعانی این سفر را ریل گذاری روابط جدید در مرحله 
پسا تروریسم توصیف کرد و با بیان اینکه یکی از اهداف 
سفر ریل گذاری در حوزه های اقتصادی و تجاری بوده 
است، گفت: در این سفر علاوه بر مذاکرات خصوصی 
روســای جمهور، مذاکرات دیگری هم برای بررسی 

ابعاد همکاری های دوجانبه مورد توجه قرار گرفت.
ســخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشت: ۶ وزیر 
رییس جمهور را همراهی کردند تا دو کشور بتوانند 
در حوزه اقتصادی و تجاری زمینه های لازم را فراهم 
کنند تا روابط اقتصادی بتواند پا به پای همکاری ها 
در حوزه سیاسی حرکت کند. به گفته کنعانی در این 
سفر، اسناد مهمی به امضای روسای جمهور دو کشور 
رسید و سند جامع همکاری های بلند جامع ایران و 
سوریه می تواند چتری برای تنظیم روابط اقتصادی دو 
کشور باشد. کنعانی ادامه داد: اسناد امضا شده زمینه را 
برای فعالیت بخش خصوصی دو کشور فراهم می کند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی این سفر را دارای پیام 
خاص در منطقه دانســت و گفت: این ســفر جشن 
پیروزی مشترک علیه تروریسم بود و رییس جمهور 
با حوزه های مردمی و اندیشمندان و رهبران جریان 
مقاومت هم داشتند که نشانه ای بر حمایت ایران از 

محور مقاومت در منطقه بود. کنعانی به تحولات در 
روابط سوریه با کشــورهای عربی اشاره کرد و گفت: 
به تازگی شــاهد تحول جدیدی در موضوع سوریه 
بودیم که پیروزی دیگر بود و دولت های عربی امکان 
حضور ســوریه را در نشســت اتحادیه عرب فراهم 
کردند که از آن اســتقبال می کنیــم و امیدواریم 
 کشــورهای منطقه بتوانند با ریل گذاری جدیدی 

در منطقه بردارند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در 
مورد نشست چهارجانبه در روسیه با موضوع سوریه 
و مشارکت ایران و ترکیه گفت: وزیر امور خارجه در 
این نشست که بیستم اردیبهشت ماه برگزار می شود، 

شرکت می کند.
کنعانی یادآور شد: ایران همواره در این نشست های 
چهارجانبه تاکید کرده است که ضمن درک مسایل 
امنیتی ترکیه در ســوریه معتقد هســتیم که این 
موضوعات راهکار نظامی ندارد؛ در این نشســت ها 
پیشرفت های خوبی حاصل شده و روندهای خوبی 
هم شکل گرفت و این نشست با اراده سیاسی چهار 
شرکت کننده می تواند خروجی خوبی داشته باشد و 

اختلافات ترکیه و سوریه حل و فصل شود.
کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد سفر به کشورهای 
عربی گفــت: روابط ما با کشــورهای عربی در طول 
یکسال گذشته در حوزه سیاسی و اقتصادی و تجاری 
داشتیم و تبادل هیات های ما برقرار بوده و اتفاقات 
بسیار خوبی هم رخ داده و شواهدی در اثبات همین 
مورد است. ایران با همین نگاه در همین مسیر حرکت 
می کند که منافع مشترک ایران و منطقه باشد اقدام 

می کنیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در 
مورد برخی گزارش ها در مــورد نصب دوربین های 
جدید آژانس گفت: سیاست جدی ایران حل و فصل 
مشکلات و سوءتفاهم ها با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی است.کنعانی ادامه داد: سیاست بر این است که 
موضوعات مربوط به فعالیت های صلح آمیز هسته ای 
ایران تبدیل به یک مانع نشود.وی خاطر نشان کرد: 
اقدامات جمهوری اسلامی ایران در نقشه چارچوبی 
که در سفر گروسی انجام شد، در حال انجام است و 
سازمان انرژی اتمی هر زمان که مناسب بداند توضیح 

می دهد.
وی در پاســخ به ســوالی در مورد آخرین اخبار از 
مذاکرات ویــن گفت: مذاکرات ایــران و طرف های 
توافق برجام صورت گرفت که توافقات خوبی انجام 
شد امیدواریم اراده سیاسی طرف مقابل هم به این 
اقدام سیاسی انجام شود.کنعانی در پاسخ به سوالی در 
مورد تحریم های احتمالی علیه ایران گفت: ما مایل به 
اقدام بر اساس پیش فرض ها نیستیم و ایران نشان داده 
است که برای حفظ حقوق ملت ایران جدیت خود را 
نشان داده است و همانطور که اعلام کردیم، فعالیت 

های ایران صلح آمیز است.

به موجب دستورالعمل ثبت نام دانش آموزان در سال 
تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲، اخذ هرگونه وجه به استثنای 
وجوه مربوط به »بیمه دانش آموزی«، هزینه »کتب 
درسی« و »لباس کار« در هنرستان ها، خارج از ضوابط 

این آیین نامه، توسط مدیران مدارس ممنوع است.
مقررات مالی ثبت نام دانش آمــوزان در مدارس برای 
سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ به این شرح است:۱- به 
استناد ماده ۱۳۳ آیین نامه اجرایی مدارس، در مدارس 
دولتی اخذ هرگونه وجه به اســتثنای وجوه مربوط 
به بیمه دانش آموزی و هزینه کتب درســی و لباس 
کار در هنرســتان ها، خارج از ضوابط این آیین نامه، 
توسط مدیران مدارس ممنوع است. دریافت یا اعطای 
کمک های داوطلبانه مردمی در خارج از فصل ثبت نام 

مدرسه، بلامانع است.
 نرخ بیمه حوادث و مازاد درمــان دانش آموزان برای 
سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲، به صورت علی الحساب 
و بر اساس نرخ سال گذشته است.  مطابق شیوه نامه 
ســفارش و توزیع کتاب های درسی سال تحصیلی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ بــه شــماره ۴۷۱/۱۰۱ مــورخ 
۱۶/۱۲/۱۴۰۱، بهای کتاب های درســی برای ثبت 
سفارش گروهی صرفاً بر اساس قیمت های ثبت شده 
در پشت جلد کتاب )ثبت شده در سامانه مربوط( بوده و 
دریافت هرگونه وجه اضافی ممنوع است. اطلاع رسانی 
نرخ بیمه حوادث و کتب درسی و نصب جدول مبالغ 
موردنظر در محل ثبت نام الزامی است. دریافت وجوه 
مربوط به سرویس حمل ونقل دانش آموزان، کمک های 
مردمی و فعالیت های فوق برنامه با هماهنگی و موافقت 
انجمن اولیاء و مربیان مدرسه و با رعایت سایر قوانین و 
مقررات، صرفاً بعد از شروع سال تحصیلی امکان پذیر 

خواهد بود.

دریافت هرگونه وجه مجاز صرفاً از طریق دســتگاه 
کارت خوان یــا واریز بــه شــماره کارت مجازی یا 
حســاب جاری با پیش شــماره ۴۱۵ به نام مدرسه 
مجاز اســت و درصورتی که مدیر مدرسه مجبور به 
دریافت چک از والدین شــود مقابل عبارت »در وجه 
...« شماره حساب جاری مدرســه و نام مدرسه قید 
گردد تا وجوه مستقیماً به حساب مجاز مدرسه واریز 
شود. دریافت وجه نقد و دریافت چک در وجه حامل 
ممنوع است.۲- مدارس هیئت امنایی از نوع مدارس 
دولتی محسوب می شود و دریافت هرگونه وجه )به جز 
وجوه مربوط به بیمه حوادث دانش آموزی و کتاب های 
درسی( در زمان ثبت نام در این مدارس مجاز نیست. 
ضمناً در خصوص دریافت هزینه های خدمات آموزشی 
و پرورشی فوق برنامه این مدارس که به تصویب شورای 
آموزش و پرورش رسیده است با رعایت دقیق مقررات 

پس از شروع سال تحصیلی اقدام لازم به عمل آید.
۳-به اســتناد بخشــنامه شــماره ۶۱۲۹۸ مورخ 
۱۱/۰۴/۱۳۹۷ برقراری هرگونه رابطه مالی مدارس 
با مؤسسات در خصوص برگزاری آزمون و کتاب های 
کمک درســی ممنوع اســت. ۴ - فرایند استفاده از 
خدمات حمل ونقل دانش آمــوزان متعاقباً از طرف 
دفتر انجمن اولیاء و مربیان ارسال خواهد شد. دریافت 
هرگونه وجه بابت سرویس ایاب و ذهاب دانش آموزان 
از طرف مدیران مدارس تا زمان تعیین تکلیف نهایی 
وضعیت خدمات حمل ونقل دانش آموزی ممنوع است.
مدیران مدارس اســتفاده کننده از سرویس روستا 
مرکزی )دولتی( موظف اند هنگام ثبت نام مشخصات 
دانش آموزان استفاده کننده از این نوع سرویس را در 
محل تعبیه شده در سامانه سیدا ثبت کنند تـا توسط 

اداره منطقه تأیید شود.

سیاست جدی ایران حل سوءتفاهم های آژانس استآغاز طرح »پزشکی خانواده« در 5۹شهر 

نحوه دریافت وجوه مجاز توسط مدارس

سياسیفرهنگی 

»برادران سوپر ماریو« پرفروش ترین فیلم سال شد

تسهیلات ۲ هزار میلیاردی برای کارخانه کاغذ 

اختصاص ارز مبادله ای برای ناشران خارجی



اقتصاد2
ایران

ارزآوری 50 میلیــارد دلاری 
پتروشیمی ها در تحریم

طبق گزارش شرکت ملی صنایع پتروشیمی، 
مجمــوع درآمــد ارزی پتروشــیمی ها از 
صادرات محصولات پتروشــیمی در 4 سال 
تحریم 1398 الی 1401 حدود 49 میلیارد 
دلار بوده اســت که توانســته در تامین نیاز 
ارزی کشور گره گشــایی کند. طبق گزارش 
شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی، مجموع 
درآمــد ارزی پتروشــیمی ها از صــادرات 
محصولات پتروشــیمی در 4 ســال تحریم 
1398 الــی 1401 حــدود 49 میلیارد دلار 
 بوده اســت که توانســته در تامین نیاز ارزی 

کشور گره گشایی کند.
در تصویر 1، جزئیات ارزآوری پتروشیمی ها 
و عرضــه ارز آنهــا به ســامانه نیمــا آورده 
شــده اســت. از درآمد 49 میلیــارد دلاری 
در  دلار  میلیــارد   41 پتروشــیمی ها، 
ســامانه نیما عرضه شــده و 8 میلیارد دلار 
 نیز صــرف هزینه هــای دلاری آنها شــده

 است.
83 درصــد از درآمــد ارزی پتروشــیمی ها 
در تحریــم در حالی به ســامانه نیما عرضه 
شــده اســت که بســیاری از کارشناســان 
معتقدنــد که ایــن واحدهــا ارز خــود را با 
تاخیــر در ســامانه نیمــا عرضه کــرده و 
 موجــب تلاطمــات بــازار ارز در کشــور 

شده اند.
به طور کلی هر چه از بالادســت صنعت نفت 
به سمت پایین دست و توسعه زنجیره ارزش 
حرکت کنیم، ارزش افزوده، اشــتغالزایی و 
تحریم ناپذیری محصــولات تولیدی افزایش 
می یابد و به دلیل تنوع بازار و تعدد مشتریان 
می توان آنها را در یک شــبکه مویرگی صادر 

کرد.
البته هم اکنون صنعت پتروشــیمی ایران با 
معضل توســعه نامتوازن و نیمه خام فروشی 
دست به گریبان اســت. طبق اعلام معاونت 
برنامه ریزی شرکت ملی صنایع پتروشیمی، 
به دلیل عدم تکمیل زنجیــره ارزش در این 
صنعت، سالانه حدود 2 میلیارد دلار واردات 
محصولات میانی و پایین دستی پتروشیمی 
صورت می گیرد که ارزش هر تن از آنها 3.8 

برابر محصولات صادراتی ایران است.
در ســال 1401 مجموعا 69.3 میلیون تن 
محصول در صنعت پتروشیمی تولید شد که 
این رقم در سال 1400 معادل 65.3 میلیون 
تن بوده است. متوسط تامین گاز این صنعت 
نیز از 66 میلیون متر مکعب در روز در ســال 
1400 بــه 69 میلیون متر مکعب در ســال 

1401 رسیده است.

کاهش اقساط تسهیلات نهضت 
مسکن برای دهک های یک تا سه 
مشاور وزیر راه گفت: وزارت راه وشهرسازی 
در تلاش اســت که میزان اقساط تسهیلات 
نهضت ملی مسکن را برای دهک های یک تا 

سه کاهش و به صورت پلکانی کند.
ســید جواد ســادات گفت: در حوزه مسکن 
کارگــری تاکنــون وزارت راه وشهرســازی 
اقدامات بســیار خوبی را در دستور کار خود 
قرار داده اســت . بــه گفته مشــاور وزیر راه 
وشهرســازی، طبق قــرارداد و قانون جهش 
تولید مسکن برای کارگرانی که فرم ج آنها سبز 
باشد از طریق اراضی که دستگاه ها و شرکت 
های بزرگ خدماتی معرفی می کنند،   اقدام 

به ساخت مسکن می کنیم.
او می گوید: ساخت مســکن برای کارکنان 
بخش های صنعتی  اصلی ترین و مهم ترین 
وظیفه وزارت راه وشهرسازی است و لیست 
اقدامات و پیشرفت های  واحدهای مسکونی 

هم در این حوزه مشخص است.
سادات گفت: در طرح نهضت ملی مسکن از 
دو سال گذشته ثبت نام متقاضیان و پالایش 
آنها انجام شد و در حال حاضر عملیات اجرایی 
در بســیاری از بخش ها آغاز شــده است.  او 
تاکید کرد : در تلاش هســتیم کــه بتوانیم 
میزان اقساط تسهیلات نهضت ملی مسکن 
برای دهک های یک تا سه کاهش و به صورت 

پلکانی تسهیلات را برای آنها کمتر کنیم. 
مشــاور وزیر راه و شهرســازی گفت: برای 
دهک های 4 تا 8  طبق قانون شــورای عالی 
پول نرخ سود تســهیلات از 18 درصد به 23 
درصد رسیده که وزارت راه وشهرسازی در این 
 دوره سعی کرده فشــار میزان اقساط را برای 

دهک های یک تا سه کاهش دهد.

اخبار

رئیس کل بانــک مرکزی 
در دیــدار هیئت تجاری و 
صنعتی عمان تأکید کرد: 
سیاســت راهبردی بانک 
مرکزی ایــران قطع رابطه 
با دلار در مبادلات ارزی و تجاری است و برای این 

راهبرد نیز دلایل متقنی داریم.
محمدرضا فرزین در دیدار وزیر تجارت، صنعت و 
توسعه سرمایه گذاری عمان که ریاست کمیسیون 
مشــترک اقتصادی عمان و ایــران را هم برعهده 
دارد با اشــاره به آمادگی کامل بانک مرکزی ایران 
برای کاهش و حــذف تبــادلات دلاری از چرخه 
معاملات تجاری و اقتصادی بین ایران و عمان گفت: 
زمینه های انجام معاملات اقتصــادی و تجاری بر 
اساس واحد پول ملی ایران و کشــورها و شرکای 

تجاری از جمله عمان کاملًا فراهم است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره بــه مذاکرات و 
تعهدات خوب ســال گذشــته میان ایران و عمان 
درباره توسعه روابط پولی و بانکی به همراه مناسبات 
تجاری بین دو کشــور تصریح کرد: ایران آمادگی 
دارد در تعاملات تجاری با عمان و شرکای اقتصادی 
کشــورمان از روش های بین المللــی اتاق پایاپای 
پولی، پیمــان پولی چندجانبه و پیمــان پولی دو 

جانبه استفاده کند.
فرزین در ادامه به گسترش مناسبات تجاری ایران 
و عمان در سال گذشته اشــاره کرد و گفت: با اراده 

سیاسی که میان ایران و عمان شکل گرفته است. 
حجم مناســبات اقتصادی میان دو کشور در سال 
گذشــته 40 درصد رشــده کرده و به یک میلیارد 
و 800 میلیون دلار رسیده اســت که این حجم از 
مبادلات حتماً می تواند با اســتفاده از پول ملی دو 
کشور در قالب پیمان پولی دو جانبه یا اتاق پایاپای 

پولی انجام گیرد.
رئیس کل بانک مرکــزی همچنین بــا تأکید بر 
ضرورت به کارگیری کارت های مشــترک بانکی 
میان شــبکه پولی و بانکی ایران و عمان به منظور 

تسهیل مناسبات تجاری و فعالیت های اقتصادی 
اتباع دو کشور تصریح کرد: مذاکرات این اقدام نیز با 
بانک مرکزی عمان انجام گرفته و در صورت تسریع 
از طرف بانک مرکزی عمان، ایران آمادگی دارد در 
کوتاه ترین زمان اســتفاده از کارت های مشترک 

بانکی را در دستور کار قرار دهد.
فرزین در ادامه این دیدار با اشــاره بــه برگزاری 
 )ACU( اجــلاس اتحادیــه پایاپــای آســیایی
در خرداد ماه ســال جاری در تهــران و دعوت از 
رؤســای بانک مرکزی کشــورهای عضو و ناظر و 

همچنین کشورهای همسایه از جمله عمان افزود: 
استفاده از روش های پیمان پولی دو یا چندجانبه و 
همچنین اتاق پایاپای پولی میان کشورهای عضو 
اتحادیه پایاپای آســیایی قطعاً منجــر به افزایش 
مناسبات تجاری و کاهش و حذف تبادلات دلاری 
 از چرخــه معاملات تجــاری میان این کشــورها 

خواهد شد.
براساس این گزارش قیس بن محمد الیوسف، وزیر 
تجارت صنعت و توسعه ســرمایه گذاری عمان نیز 
در این دیدار با اشــاره به افزایش مناسبات پولی و 
بانکی میان ایران و عمان تصریح کرد: قطعاً راهکار 
استفاده از اتاق پایاپای پولی، پیمان پولی دو جانبه 
پولی و ارزهای ملی در مراودات تجاری میان ایران و 
عمان راهکاری سازنده برای گسترش همکاری های 
اقتصادی است و عمان نیز آمادگی دارد این موضوع 

را پس از بررسی در دستور کار قرار دهد.
وی با اشاره به ضرورت گشــایش خطوط اعتباری 
میان ایران و عمــان و آمادگی ایــران در این باره 
تصریح کرد: عمان آماده است با استفاده از روش های 
مختلف و توسعه مناســبات پولی و بانکی با ایران، 
حجم همکاری های تجاری و اقتصادی میان عمان 

و ایران را افزایش دهد.
وزیر تجارت، صنعت و توسعه سرمایه گذاری عمان 
همچنین با اشــاره به برگزاری نمایشــگاه اکسپو 
تهران گفت: واقعاً از صنایع و پیشرفت های ایران در 
این حوزه شگفت زده شدیم و آمادگی کامل داریم 
در حوزه صنعت نیــز همکاری های خود را همپای 

مناسبات پولی و بانکی گسترش دهیم.

بانک مرکزی از سیاست راهبردی قطع رابطه با دلار خبر داد

آمادگی ایران برای حذف تبادلات دلاری

رشد ۴۹ درصدی درآمدهای 
مالیاتی فروردین ماه

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به 
تحولات نظام مالیاتی و بهینه سازی فرآیندهای 
مالیات ســتانی داده محور گفت: در فروردین ماه 
سال جاری بیش از 43 هزار میلیارد تومان درآمد 
مالیاتی وصول شده که نسبت به سال قبل رشد 

49درصدی را نشان می دهد.
محمدهادی ســبحانیان رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی کشور با اشــاره به سیاست نظام مالیاتی 
مبتنی بر رعایت حقوق عامه و عدم فشار بر مودیان 
منضبط داشت: تا پایان فروردین ماه سال جاری 
بالغ بر 19 هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای 
مالیات   های مســتقیم و بیش از 24 هزار میلیارد 
تومان از محــل مالیات بر کالاهــا و خدمات که 
مهمترین قلم آن ارزش افزوده است وصول گردیده 
که به ترتیب 44 درصد و 56 درصد از کل وصولی 

درآمدهای مالیاتی را تشکیل می دهند.
وی وصول عادلانه و حداکثری منابع را از ماموریت  
های اصلی سازمان امور مالیاتی عنوان کرد و اظهار 
داشت: برای تحقق این هدف کلان، برنامه هایی از 
جمله گسترش چتر مالیاتی، اتکا به مالیات ستانی 
داده محور، اجرای قوانین و پایه های جدید مالیاتی، 
توسعه فرهنگ مالیاتی، ارتقای تمکین و همچنین 
تداوم مسیر تحولی دوره قبل در دستور کار خواهد 
بود. وی در ادامه با اشــاره به اینکه ســازمان امور 
مالیاتی متناسب با شــرایط اقتصادی موجود در 
کشور و در راستای حمایت از تولید گام بر می دارد 
افزود: یکی از راه  هــای کنترل تورم، تأمین هزینه 
های دولت با درآمدهای پایدار مالیاتی است و زمانی 
می توانیم به رشد تولید و کنترل تورم امیدوار باشیم 

که نظام مالیاتی کشور در این مسیر حرکت نماید.

خودروسازهابهقیمتهایجدیدتنمیدهند؟
بلاتکلیفی خریداران خودروهای 

مونتاژی از سامانه یکپارچه
در حال حاضــر قیمت های جدیــد خودروهای 
مونتاژی 100 تا 800 میلیــون تومان پایین تر از 
قیمت های فعلی کارخانه این خودروسازان هستند. 
باید دید آیا قیمت خودروهای عرضه شده در سامانه 
یکپارچه که به صورت خودسرانه توسط شرکتها 

گران فروخته شده بودند تغییر خواهد کرد؟
به گزارش تســنیم، ماجــرای افزایــش قیمت 
خودروهای مونتاژی از 11 بهمن ماه سال گذشته 
وارد فاز جدیدی شده است و برخلاف تمام اظهارات 
در غیرقانونی این افزایش قیمت ها، خودروسازان 
خصوصی به صورت خودســرانه تغییرات قیمتی 
انواع محصولات را اعمال و حتی با عرضه خودروها 
در سامانه یکپارچه بخشی از  خودروها را با قیمت 
های جدید به مردم فروختند. هر چند ســازمان 
حمایت در قالب اطلاعیه ای به شرکت ها اعلام کرد 
بدون اخذ مجوز اجازه تغییر قیمت ها را ندارید اما 
متأسفانه نه تنها قیمت ها برگشت پیدا نکرد بلکه 

خبری از کاهش قیمت هم نبود.
گران فروشی خودروسازان خصوصی در نهایت با 
مصوبه جدید شورای رقابت به اتمام رسیده و آنها 
باید محصولات را براســاس دستورالعمل جدید 
شورای رقابت بفروش برســانند.  برهمین اساس 
امروز شورای رقابت قیمت 17 خودروی مونتاژی را 
با احتساب سود 17 درصد اعلام کرده است و باید 

توسط شرکت های خصوصی اجرایی شود.
البته آن دسته از شرکت هایی که از بهمن ماه سال 
گذشته نسبت به تغییرات قیمتی محصولات خود 
اقدام کرده اند تخلف کرده و باید واحدهای نظارتی 

به این حوزه ورود و قیمت ها را برگردانند.
اسماعیل شجاعی سخنگوی شورای رقابت در پاسخ 
به این پرسش که با این حساب می توان گفت تا الان 
برخی خودروهای مونتاژی که فروخته می شود، 
به مردم گران فروخته شده اســت؟ می گوید: در 
این رابطه شورای رقابت نامه زده است که مبنای 
محاسبه قیمت، دســتورالعمل 11 بهمن 1402 
شورا است. البته شورای رقابت یکی، دو هفته پیش 
نامه به سازمان حمایت زده است که اتفاقاتی که 
رقم خورده و خودروسازان بدون اجازه تغییر قیمت 

داشتند، با آنها به طور قانونی برخورد کند.
با توجه بــه اینکــه قیمت های جدیــد 100 تا 
800 میلیون تومــان پایین تر از قیمت های فعلی 
کارخانه این خودروســازان هســتند باید دید آیا 
قیمت خودروهای عرضه شده در مرحله نخست 
فروش خودرو در ســامانه یکپارچه که به صورت 
خودسرانه توسط شرکت هاگران فروخته شده بودند 
تغییر خواهد کرد یا نه ؟ در حال حاضر تعدادی از 
متقاضیان خودروهای شرکت های خصوصی در 
طرح فروش محصولات این شرکت ها در سامانه 
یکپارچه ثبت نام کرده بودند اما با تغییرات قیمتی 
نمی دانند شرکت ها مبالغ اضافه دریافت شده از 

آنها را بر خواهد گرداند یا نه ؟
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طبق برنامه اعلام شده از سوی دولت 15 شهریور 
مالیات خانه های خالی اجرایی خواهد شــد در 
صورتی این خانه های نمی تواند مشکل مستاجران 
را برطرف کند. قانــون مالیات خانه های خالی در 
سال 99 به تصویب رســید اما مکانیزم شناسایی 
خانه های خالی اشتباه بوده است، پیش از این نیز 
در سال 98 شناسایی وضعیت واحدهای مسکونی 
در سامانه املاک و اســکان راه اندازی شد از این 
روش قرار بود خانه های خالی شناسایی شود، بدین 
صورت که از طریق دستگاه های مرتبط با بخش 

مسکن، وضعیت سکونت خانه ها دریافت می شد.
پس از گذشــت بیش از سه ســال از آغاز به کار 
سامانه املاک و اســکان، قانون مالیات خانه های 
خالی روال مناسبی پیدا نکرد؛ به طوری که در 9 
ماهه ابتدای سال 1401 تنها یک میلیارد و 525 
میلیون تومان از این محل به دست آمد. قرار است 
دولت در سال جاری 2.000 میلیارد تومان از محل 

مالیات خانه های خالی اخذ کند.
ســید جواد ســادات فیروزی مشــاور وزیر راه و 
شهرســازی اعلام کرده حاکی از آن اســت که از 
امروز در تهران و شــهرهای اقماری، گشت هایی 

متشــکل از وزارت راه و شهرســازی، شهرداری، 
ســازمان امور مالیاتی برای شناســایی میدانی 
خانه های خالی در مناطق مختلف شهری برقرار 
خواهد شد. مهم ترین ملاک وزارت راه و شهرسازی 
برای خالی نبــودن خانه های خالــی، پر کردن 

اطلاعات در سامانه ملی املاک و اسکان است.
مدیرکل ســابق راه و شهرسازی اســتان تهران 
خطاب به صاحبان خانه های خالی در شهر تهران 
و 48 شهر استان تهران اعلام کرد: دولت مصمم 
است برای ساماندهی بازار اجاره خانه های خالی 
را شناسایی کند و در این راه از آمار شهرداری ها، 
سامانه جامع املاک و اسکان، دستگاه های خدمات 
رسان و… . اســتفاده می کند و پس از شناسایی 
قانــون مالیات بــر خانه های خالــی و مالیات بر 
خانه های لوکس اعمال خواهد شــد. به صرف و 
صلاح موجران اســت که خانه هایشــان را اجاره 

بدهند.
خلیل محبت خواه که در حال حاضر سرپرســت 
شرکت عمران شهر جدید پردیس شده است روز 
گذشته با اشاره به وجود 65 هزار واحد مسکونی 
خالی در پردیس به ایســنا گفت: آمار خانه های 

خالی در پردیس و ســایر نقاط کشــور از طریق 
سامانه املاک و اســکان دریافت شده که ممکن 
است در مواردی خانوارها در واحدها ساکن شده 
باشــند و این آمار مقداری تغییر کرده باشــد. ما 
لیست خانه های خالی پردیس را تا پایان ماه جاری 
به منظور اخذ مالیات به سازمان امور مالیاتی ارائه 
می دهیــم و مالیات ســنگینی در انتظار مالکان 

واحدهای خالی است.
بیت ستاری، کارشناس مسکن در خصوص اخذ 
مالیات خانه های و تأثیر آن بــر روی بازار گفت: 
مســکن های خالی مشــکلی از کمبود مسکن را 
برطــرف نمی کند، مســکن های خالی مگر چند 
واحد اســت نهایت 50 هزار واحد مسکن خالی 
وجود دارد و این 50 هزار واحد نمی تواند راهی را 

کمبود مسکن نیست.
وی در ادامه بیان کرد: بیشتر خانه های خالی برای 
شــرکت های خصولتی و بانک ها است و این قرار 
نیست مشکل تقاضا را برطرف کند با توجه به اینکه 
مسکن خالی در همه کشورها فقط 5 درصد شهرها 
را پوشش می دهد و نمی تواند تأثیری بر اجاره بها و 
خرید مسکن داشته باشد و این ادعای کذب است 

که مالیات خانه های خالی می تواند راهکاری برای 
به تعادل رسیدن این بازار باشد.

این کارشناس مسکن در ادامه افزود: وقتی مردم 
از شهرها به روستاها و حاشیه ها می روند و از سوی 
دیگر از کشوری به کشــور دیگر می روند بحران 
کوچ است که این روزها رخ داده است و این ادعای 
سخیفی است که خانه های خالی می تواند به بازار 

مسکن کمک کند.
بیت الله ســتاری راهکار حل مشــکل مسکن را 
گفت: راهکار حل مشکل مسکن مالیات ستانی از 
خانه های خالی نیست بلکه ساخت و ساز می تواند 
راهکار مناسب باشد و ساخت یک میلیون مسکن 
در سال می تواند مشکل مسکن را حل کند و گفتن 
مالیات خانه های خالی صحبت سخیفی است که 

از سوی مسؤولین گفته می شود.
مالیات خانه های خالی قرار بود که راهکاری باشد 
برای اینکه صاحبخانه ها مجبور شوند که خانه های 
خود را وارد بازار مســکن کنند اما ظاهراً این هم 
نمی تواند مشکل مســکن را برطرف کند چرا که 
تا وقتی که عرضه و تقاضا همخوانی نداشته باشد 

این مشکل و بحران مسکن ادامه دار خواهد بود.

رئیس اتاق بازرگانــی ایران گفت: با توجه به رشــد 
تبادلات تجاری بین ایران و عمان، امکان رسیدن به 
ســطح تجارت 3 میلیارد دلاری در بازه زمانی کوتاه 
مدت میان دو کشور وجود دارد. غلامحسین شافعی در 
همایش تجاری ایران و عمان که در اتاق بازرگانی ایران 
برگزار شد، گفت: روند رو به رشد مبادلات تجاری ایران 
و سلطنت عمان نشانگر چشم انداز مثبت در توسعه 
روابط است. گزارش های آماری نشان می دهد حجم 
مبادلات تجاری بین دو کشور در سال گذشته نسبت 
به مدت مشابه سال قبل از آن در مجموع با افزایش 41 

درصد همراه بوده است. 
رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: در مدت مذکور میزان 
صادرات جمهوری اسلامی ایران به سلطنت عمان 51 
درصد و واردات 29 درصد رشد داشته است ادامه این 
روند نشانه آن است که هدف گذاری برای رسیدن به 
حجم مبادلات تجاری بین دو کشور به سطح 3 میلیارد 
دلار در بازه زمانی کوتاه مدت دور از دسترس نیست. 

وی اظهار داشــت: هرچند که بواسطه تبادل هیئت 
های تجاری به صورت منظم و مستمر میان اتاق ها 
شناخت نسبتا خوبی از ظرفیت های اقتصاد و تولیدی 
ایجاد شده اســت اما لازم است به نکاتی در خصوص 
پیشبرد هر چه بیشــتر روابط اقتصادی فی مابین با 
تکیه بر اجرایی شدن برخی از ظرفیت های استفاده 

نشده بیان شد. 
شافعی اظهار داشت: در حوزه همکاری های تجاری 
و مبادلات کالای هر چند زمینه های متعددی برای 
صادرات کالا از ایران و عمان و نیز تامین برخی اقلام 
مورد نیاز بازار ایران از طریق عمان قابل ذکر است لذا 
برای اینکه برنامه ریزی بلند مدت و پایدار توسعه روابط 
اقتصادی داشته باشیم باید به سمت سرمایه گذاری 

های مشترک در دو کشور حرکت کنیم. 
وی اظهار داشت: در این راستا باید پیگیر فراهم کردن 
تســهیلات و امکانات لازم برای این امر از ســوی دو 
دولت باشیم همچنین در این ارتباط لازم است اتاق 
های مشترک دو کشور به شناسایی پروژه های دارای 
مزیت نسبی و بررسی جزئیات و عملیاتی شدن این 

موضوع برنامه ریزی لازم را در دســتور کار خود قرار 
دهند.  شافعی بیان داشت: در زمینه صادرات مجدد 
کالاهای ایرانی از طریق عمان و واردات کالا از عمان 
آمارها رشد مبادلات اقتصادی را نشان می دهد ولی 
توســعه همکارهای ترانزیتی و بندری و استفاده از 
ظرفیت و مزایای مناطق آزاد دو کشــور همچنان به 
عنوان زیرساخت های لازم برای توسعه فعالیت های 
بخش خصوصی مورد توجه جدی اســت که در این 
زمینه اقدامات تکمیلی و زیربنایی توسط دو دولت در 

دو کشور باید صورت پذیرد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: در حوزه های 
معادن،  فعالیت های دانش بنیان، فناوری اطلاعات و 
... شرکت های ایرانی دستاوردهای ارزشمندی دارند 
لذا پیشنهاد می کنیم در همکاری میان شرکت های 
ایران و عمان در این بخش مورد توجه جدی قرار گیرد. 
وی افزود: قطعا افزایش تبادل هیــات های تجاری 
تخصصی و ســرمایه گذاری میان دو کشور منجر به 
توسعه روابط تجاری میان بخش های خصوصی ایران 
و عمان می شــود و این نیازمند حمایت و پشتیبانی 
مسئولین دولتی از توافقات انجام گرفته میان بخش 
خصوصی و همکاری و مساعدت در جهت رفع موانع 

احتمالی موجود است. 
وی اظهار داشت: موضوع گردشگری سلامت یکی از 
زمینه های عملی همکاری است و همانطور که قبلا 
به آن تاکید شده اســت بخش خصوصی ایران آماده 
همکاری و ارائه خدمات سلامت به گردشگران کشور 

عمان است. 
شــافعی گفت: همچنین در حوزه انرژی، ساخت و 
احداث نیروگاه های بادی و خورشیدی و تاسیسات 
آب و فاضلاب یکی از زمینه های جدید همکاری است 
که امکان بهره گیری از شرکت های ایران در این بخش 
کاملا وجود دارد.  وی افزود: با توجه به شرایط امکان 
جهش های  مبادلات اقتصادی با سرعت بالا بین دو 
کشور وجود دارد که امیدوارم این سفر و حضور هیات 
تجاری سرفصل جدیدی از مناسبات اقتصادی بین دو 

کشور را فراهم کند.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از افزایش روزانه 600 
هزار بشــکه ای تولید نفت خام در دولت سیزدهم خبر 
داد و گفت: برنامه امسال هم رشد تولید و بهره برداری از 
طرح های مختلف همسو با این موضوع است. خجسته مهر 
با بیان اینکه در کشور دچار ناترازی گاز هستیم، از این  رو 
اگر سرمایه گذاری و فناوری جدید نداشته باشیم دچار 
ناترازی در بخش نفت هم خواهیم شد، گفت: 50 درصد 
بودجه پژوهشی وزارت نفت مربوط به شرکت ملی نفت 
ایران اســت که از این مقدار 50 درصد آن به دانشگاه ها 
اختصاص یافته اســت و اکنون با دانشــگاه ها به صورت 
مسئله محور همکاری می کنیم. وی افزود: تاکنون در بحث 
احیای چاه های نفتی شش قرارداد امضا شده و انتطار داریم 
این کار ادامه یابد، ازدیاد برداشت نفت و گاز یکی از مسائل 
کلیدی ما است، اگر بتوانیم یک درصد ازدیاد برداشت در 
مخازن نفتی کشور داشته باشیم 8 میلیارد بشکه به ذخایر 
قابل استحصال افزوده خواهد شــد. مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران با بیان اینکه در تولید گاز مهم ترین چالش 
کنونی ما مصرف بی رویه و بالای داخلی است، گفت: به 
همین دلیل عمده سهم 14.5 درصدی خود از درآمدهای 
نفتی و گازی کشور را صرف افزایش توان تولید گاز کشور 
می کنیم. خجسته مهر با بیان اینکه میدان مشترک پارس 
جنوبی حدود 50 درصد ذخیــره گازی ایران را در خود 
جای داده و اکنون 70 درصد تولید گازی ایران را به عهده 
دارد، گفت: در ابتدای دولت سیزدهم با توجه با ناترازی و 
تعهدهای صادراتی، تلاش شد تولید گاز را افزایش دهیم، 
به طوری که  برای نخستین بار 705 میلیون مترمکعب در 
روز از  37 سکوی پارس جنوبی در خلیج فارس تولید گاز 

انجام و رکورد جدید ثبت شد.

تولیدازفاز۱۱تاپیشاززمستانآغازمیشود
وی با بیان اینکه تولید زودهنگام از فاز 11 در دستور کار 
است و تاکنون 4 حلقه چاه حفاری و خطوط لوله دریایی 
آن برای انتقال به خشکی انجام شده است، گفت: مقدمات 
انتقال سکوی c فاز 12 پارس جنوبی به موقعیت فاز 11 
انجام شده و  سکو روی بارج قرار دارد و به زودی در محل 
خود نصب خواهد شد. خجسته مهر با بیان اینکه از سوی 

دیگر مناقصه ساخت جکت و سکوی دوم فاز 11 برگزار 
شده است و تلاش می شود پیش از زمستان تولید از این 
فاز با ظرفیت 11 میلیون مترمکعب در روز آغاز شود. این 
کارها بسیار ارزشــمند و در سطح بین المللی است که از 
سوی مهندسان و متخصصان داخلی در حال انجام است 
درحالی که می گفتند تنها شرکت توتال می تواند آن را 

انجام دهد.

برنامهریزیبرایحفاری۳۵حلقهچاهجدید
درپارسجنوبی

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه به تازگی 
به هدف اکتشافی جدیدی در میدان بلال رسیدیم و در 
حال ساخت جکت برای بهره برداری از این میدان هستیم، 
گفت: در اکتشــافات و حفاری های جدید به یک بلوک 
جدید گازی در میدان مشترک پارس جنوبی رسیده ایم 
که اگر اقتصادی باشد، برنامه توسعه آن را آغاز خواهیم 
کرد، براساس برنامه ریزی هم برای اسیدکاری 400 حلقه 
چاه در میدان گاز پارس جنوبی برای بهبود و افزایش تولید 
است، از ســویی برنامه ریزی برای حفاری 35 حلقه چاه 
جدید در پارس جنوبی )حفاری میان چاهی( و برگزاری 
مناقصه آنها در حال اجراســت که هدف آن جبران افت 
تولید است. خجسته مهر با بیان اینکه در فاز 2 و 3 پارس 
جنوبی شیرین سازی هم انجام دادیم که روزانه 80 هزار 
بشکه میعانات گازی شیرین تولید کردیم که یکی از دلایل 
افزایش تولید همین بود، گفت: در نفت مناطق مرکزی هم 

برنامه افزایش تولید داریم.

جمعآوری۸۰درصدگازهایمشعلجنوبکشور
وی با تاکید بر اینکه برنامه جدی ما پیگیری پروژه های 
جمع آوری گازهای مشعل اســت، گفت: در سفر اخیر 
رئیس جمهوری به خوزستان سه کارخانه گاز و گاز مایع به 
بهره برداری رسید که روزانه 850 میلیون فوت مکعب گاز 
مشعل را جمع آوری می کنند. مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران با بیان اینکه اکنون 80 درصد گازهای مشعل استان 
خوزستان و برخی استان های همجوار جمع آوری می شود 

و برنامه ما، جمع آوری 100 درصدی است.

سهم ۵ درصدی خانه های خالی از بازار مسکن 

افزایش روزانه ۶۰۰ هزار بشکه ای تولید نفت خام هدف گذاری تجارت 3 میلیارد دلاری بین ایران و عمان

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com



3 بازار

رئيس اتحاديه دکه داران تهران گفت: هم اکنون اوضاع اين صنف در 
تمامي رسته هاي فعاليت، رو به وخامت نهاده و وضعيت کسب و کار 

آنها کساد است.
نادر فداکار، رئيس اتحاديه دکه داران تهران گفت: در اتحاديه دکه 
داران چند رسته شغلي جدا از هم وجود دارد که شامل رسته هاي 
گل و گياه، تنقلات ،کتاب فروشــي، مطبوعات و صنايع دستي مي 

شود؛ ولي اکنون عمدتا دکه هاي گل و گياه و تنقلات فعال هستند.
به گفته رئيس اتحاديه دکه داران، اجاره بهاي دکه ها و ديگر هزينه 
هاي جانبي بخصوص هزينه آب و برق بيشــتر از درآمد دکه داران 
شده؛ با اين وجود اداره امور مالياتي ماليات هاي سنگيني براي آنها 
وضع کرده است که اين موضوع هم فشار مضاعفي به دکه داران وارد 

مي کند.
وي در ادامه افزود: در رسته دکه هاي گل و گياه اوضاع به شدت بد 

است. از آنجا که پياز بعضي از گل ها، همچنين ملزومات کار و بيشتر 
وسايل تزئين گل وارداتي همه وارادتي هستند قيمت گل فوق العاده 
گران شده و همين مسئله کسب وکار دکه داران در رسته گل را تحت 

شعاع قرار داده است.
فداکار اضافه کرد: از سوي ديگر در چند ماه اخير شاهد افزايش بالاي 
قيمت ارز بوديم که اين گراني بيش از حد باعث کســادي کار آنها 
شده است. زيرا خريد گل از سبد خريد خانوار حذف شده و خانواده 
ها ديگر لزومي به خريد آن نمي بينند؛ ضمن اينکه فضاي مجازي 

و فروش آنلاين گل بخش زيادي از اين بازار را تصاحب کرده است.
وي تصريح کرد: تمام موارد فوق الذکر باعث شده است که دکه داران 
گل فروش وضعيت شغلي بدي را تجربه کنند. فداکار به وضعيت دکه 
داران تنقلات نيز اشاره کرد و گفت: رسته ديگر دکه داران تنقلات 
هستند که متاسفانه آنها هم به دليل پايين آمدن قدرت خريد مردم، 

گراني و نوســانات قيمت ها، بخش زيادي از درآمد خود را از دست 
داده اند. هر چند ســرمايه گذاري زيادي هم انجام داده باشند، اما 

فروش و سودآوري آنها بسيار تقليل يافته است.
رئيس اتحاديه دکه داران تهران افزود: اجــاره بهاي دکه ها و ديگر 
هزينه هاي جانبي بخصوص هزينه آب و برق بيشــتر از درآمد آنها 
شده است با اين وجود اداره امور مالياتي، ماليات هاي سنگيني براي 
آنها وضع کرده که اين موضوع هم فشار مضاعفي به دکه داران وارد 

مي کند.
فداکار تاکيد کرد: با وجود شــرايط نامســاعدي کــه پيش آمده 
استتقاضاي ما اين اســت که اداره امور مالياتي، ماليات را به صورت 
واقعي تر و مبتني بر شرايط و وضعيت کسب و کار کنوني آنها تعيين 
کند؛ همچنين آب و برق تجاري هم که هزينه بالايي براي دکه داران 

دارد تعديل شود.

دبير شورای عالی مناطق آزاد کشور گفت: تراز تجاری مناطق آزاد 
برای اولين بار به ميزان 700 ميليون دلار مثبت شد.

حجت الله عبدالملکی در نمايشگاه اکسپو ايران در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد: تراز تجاری مناطق آزاد و ويژه اقتصادی ايران سال گذشته 
برای اولين بار مثبت شد به گونه ای که حجم صادرات از اين مناطق 
1.7 ميليارد دلار بود در حالی که حجم واردات به اين مناطق فقط يک 
ميليارد دلار بوده است که نشان می دهد تراز تجاری در اين مناطق 

700 ميليون دلار مثبت شده است.
وی همچنين گفت: مناطق آزاد تجاری ايران بايد مستعد تر شود در 
اين زمينه از زمستان سال گذشته تسهيلاتی برای مجوزهای کسب 
و کار قائل شديم و بســياری از فرآيندهای اداری و زمان بر در صدور 
مجوزهای کسب و کار در مناطق آزاد را حذف کرديم و ضوابط اجرايی 
مازاد هم از بين برديم تا به تسهيل کسب و کار در مناطق آزاد کمک 
کند. دبير شورای عالی مناطق آزاد کشــور افزود: کشور جمهوری 
اسلامی ايران با دارا بودن سرزمين وســيع و اقليم های مختلف به 
درياهای آزاد و اقيانوس ها دسترسی دارد و موقعيت جغرافيايی ايران 

وضعيت مضاعفی برای کشور ايجاد کرده است.
وی همچنين گفت: جمهوری اســلامی ايران با 15 کشور همسايه 

است که حجم واردات اين کشورها سالانه هزار ميليارد دلار است و ما 
می توانيم به خاطر دسترسی به آب های آزاد و اقيانوس ها سهم قابل 

توجهی از اين بازار را به کالاهای ايرانی اختصاص دهيم.
عبدالملکی همچنين با بيان اينکــه ايران به جزيره ثبات در منطقه 
خاورميانه معروف شده است، گفت: اين مســأله مزيت بسيار قابل 
توجهی برای سرمايه گذاران به شمار می رود که می توانند در سرزمين 
امن ســرمايه گذاری کنند از طرفی نيروی کار ارزان، انرژی ارزان، 
زيرســاخت های ريل، جاده و ترانزيت و همچنيــن مواداوليه ارزان 
زمينه مناسبی برای ســرمايه گذاران خارجی در جمهوری اسلامی 
ايران فراهم کرده است. دبير شورای عالی مناطق آزاد کشور همچنين 
گفت: فلسفه ايجاد مناطق آزاد کمک به مسأله جهش اقتصادی و رشد 
اقتصادی است که در کشور ما هم تا حدی اين اتفاق افتاده است البته 
انتقاداتی به عملکرد مناطق هم وجود دارد اما در مجموع مناطق آزاد 

تجاری و ويژه اقتصادی توانسته به رشد اقتصاد کشور کمک کند.
وی همچنين گفت: مناطــق آزاد اقتصادی ايران بر اســاس قانون 
مصوب ســال 1372 دارای يک سابقه 30 ســاله است و همچنين 
طبق بند 11 سياســت های اقتصاد مقاومتی در ســال 99 توسعه 
مناطق آزاد در جهت انتقال فناوری و افزايش صادرات و رفع نيازهای 

کشور مدنظر قرار گرفته است.دبير شورای عالی مناطق آزاد کشور 
گفت: در حال حاضر 15 منطقه آزاد تجاری و صنعتی در کشــور و 
همچنين 35 منطقه اقتصادی و ويژه فعال در کشور وجود دارد که 
در مجموع 50 منطقه آزاد، تجاری و ويژه اقتصادی وجود دارند و 30 
ســال عملکرد آنها از جهتی قابل توجه است. عبدالملکی اين را هم 
گفت: ايجاد مناطق آزاد باعث عمران و آبادانی مناطق محلی شــده 
است همچنين حجم قابل توجه سرمايه گذاری، توليد و اشتغال در 
 اين مناطق انجام شده اســت البته نقدهايی هم به عملکرد مناطق 

وجود دارد.
وی همچنين گفت: دو نوع واردات به مناطق آزاد داريم يک نوع به 
مقصد خود مناطق آزاد است و نوع ديگر مناطق آزاد به عنوان سکويی 
برای واردات کالاها و تجهيزات مورد نياز ســرزمين اصلی به شمار 
می رود به عنوان مثال شرکت های خودروسازی برای تأمين قطعات 
مورد نياز توليد خود آن را از طريق مناطق آزاد وارد می کنند و از آنجا 

به سرزمين اصلی منتقل می کنند.
دبير شورای عالی مناطق آزاد کشور گفت: با اين وجود ميزان صادرات 
مناطق آزاد نسبت به واردات اين مناطق در سال گذشته 700ميليون 

دلار بيشتر بوده و تراز تجاری مثبت شده است.

رييس اتحاديه سوپرمارکت داران گفت: قيمت شکر دولتی 23 هزار و 230 
تومان است اما در حال حاضر شرکت بازرگانی دولتی شکر با نرخ دولتی در 
بازار عرضه نکرده است و شکر دولتی در بازار موجود نيست. پيمان حصادی 
با اشاره به سطح کشت چغندرقند در سال گذشته، گفت: کشت بهاره 91 
هزار و 715 هکتار و کشت پاييزه 21 هزار و 323 هکتار که در مجموع در 
113هزار و 38 هکتار کشت انجام شد از اين ميزان کشت بهاره 5 ميليون 
357 هزار تن و پاييزه 1 ميليون و 439 هزار تن جمع آن 6 ميليون و 797 
هزار تن چغندرقند توليد و از چغندرقند کشت پاييزه چيزی معادل 179 
هزار تن شکر توليد می شود. اين مقام مسئول حجم شکر چغندری بهاره را 
733 هزار و 960 تن و پاييزه 159 هزار و 837 تن اعلام کرد و افزود: در سال 
گذشته در 84هزار 688 هکتار نيشکر کشت شد که تا به امروز 5 ميليون و 
276 هزار تن  توليد داشتيم که از اين حجم 518 هزار تن شکر توليد شد. 

به گفته مجری طرح چغندرقند وزارت کشاورزی؛ جمع کل شکر توليدی 
نيشکری و چغندری تاکنون يک ميليون و 411 هزار تن بوده است.

حصادی با تاکيد بر اينکه برداشت نيشکر همچنان ادامه دارد، تصريح کرد: 
توليد ادامه دارد و پيش بينی می شود که شکر توليدی به يک ميليون و 440 
هزار تن برسد. وی در پاسخ به اين پرسش که ميزان مصرف شکر در کشور 
چقدر است و ساليانه چقدر شکر وارد می کنيم؟ گفت: مصرف ساليانه شکر 
در کشور حدود 2 ميليون و 200 هزار تن است و از آنجايی که توليد حدود 
1 ميليون و 400 هزار تن اســت بايد چيزی حدود 750 تا 800 هزار تن 
شکر وارد کنيم؛ امسال تاکنون در81 هزار هکتار قرارداد کشت چغندرقند 
بســته ايم. اين مقام مســئول با اشــاره به تعيين قيمت خريد تضمينی 
چغندرقند، اضافه کــرد: باتوجه به افزايش هزينه توليــد و باهدف ايجاد 
رضايت مندی بيشتر در بين چغندرکاران با موافقت صنعت و سرپرست 

وزارت کشاورزی و شــورای قيمت گذاری در 6 ارديبهشت 1402، قيمت 
هر کيلو چغندر بهاره را از کيلويی 2 هزار و 270 تومان با 23 درصد افزايش 
قيمت به 2 هزار و 800 تومان رسانديم؛ همچنين قيمت چغندر پاييزه از 
2 هزار و 200 تومان با 21 درصد افزايش نرخ کيلويی 2 هزار و 700 تومان 
خريداری کرديم؛ جوايز تحويل هم شامل 20 کيلو تفاله خشک و 2 کيلو 
قند و شکر است که مانند سال های گذشته به کشاورزان پرداخت می شود.

وی در پاسخ به اين پرسش که آيا خريد چغندرقند کيلويی 2 هزار و 800 
تومان می توانند هزينه های کشاورزان را جبران کند؟ گفت: 2 هزار و 800 
تومان نرخ خريد چغندرقندر با عيار 16 است و اگر کشاورزی چغندری با 
عيار بالاتر داشته باشد به ازای هر عيار کيلويی 200 تومان به اين نرخ اضافه 
می شود خراسانی ها چغندرقند با عيار 18، 19 و 20 دارند که توليدشان 

بالای 3 هزار و 300 تا 400 تومان خريداری می شود.

فشارمضاعفمالياتبردوشدکهداران
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سيدجواد سادات گفت: در لايحه ارائه شده دولت 
به مجلس برای مالکانی کــه قراردادهای اجاره 
بيش ازدوسال امضا کنند و مبلغ رهن خانه را در 
بانک قرار بدهندمعافيت های مالياتی پيشنهاد 

شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی ســيد جواد 
سادات مشــاور وزير راه و شهرســازی در حوزه 
در برنامه راديو اقتصاد در خصوص بسته تنظيم 
شده ساماندهی بازار اجاره و گشت های شناسايی 
بنگاه معاملات ملکی غير مجاز توضيحاتی ارائه 
کرد. مشــاور وزير راه و شهرسازی گفت: بخشی 
از بسته تدوين شده برای ساماندهی بازار اجاره 
شامل گشــت هايی اســت که از طريق اتحاديه 
اصناف و مشاوران املاک با پشتيبانی وزارت راه و 

شهرسازی اجرا شده است.
وی افزود: در دوره جديد ضرورت داشــت تا از 
چندين وجه به بازار مسکن ورود کنيم که يکی 
از آن وجوه به روز رســانی قوانين و بخشی ديگر 
اقدامات اجرايی است. مشاور مسکن شهرسازی 
توضيح داد: در خصوص بروز رسانی قوانين طرح 
دو فوريتی به مجلس ارائه شــده که در دستور 
کار اين هفته نمايندگان مجلــس قرار دارد که 

اميدواريم به تصويب برسد.
ســادات گفت: لايحه ماليات بر معاملات مکرر 
در هيأت دولت آماده و به مجلس ارائه شــده که 
نياز است نمايندگان در خصوص اين لايحه نيز 
همکاری لازم را با دولت داشــته باشند. مشاور 
وزير راه و شهرسازی چندين اقدام فوری را برای 
ساماندهی بازار مسکن شامل شناسايی خانه های 
خالی و عرضــه آن به بازار مســکن و همچنين 
ساماندهی بنگاه های مشــاور املاک فاقد مجوز 

عنوان کرد.

وی گفت: شناســايی برخی از خانه های خالی 
توسط ســامانه های در اختيار دولت انجام شد 
که ابتدا بــرای مالکان حقيقــی و حقوقی 100 
خانه خالی، ســپس 50 خانه خالی و بعد از آن 
کمتر از اين تعداد برگه تشخيص مالياتی صادر 
شد. ســادات افزود: از 570 هزار خانه خالی که 
اطلاعات آنها در دسترس بود برای نزديک به 300 
هزار خانه خالی برگه تشخيص صادر شده است. 
اين دسته از مالکان به عنوان بدهکاران مالياتی 
هستند که در فرآيند اخذ ماليات قرار می گيرند.

مشــاور وزير راه و شهرســازی با اعلام تشکيل 
جلســاتی بــا اســتانداری و وزارت کشــور از 
تصميم گيری برای استفاده از ظرفيت شهرداری 
برای ساماندهی مشــاوران املاک بدون مجوز 
خبر داد. وی گفت: گروه های ساماندهی با گشت 
و بازديد ميدانــی بنگاه هــای معاملات املاک 
فاقد مجوز را شناســايی می کنند که اين کار با 
بهره مندی از ظرفيت بسيج اصناف و اتاق اصناف 

انجام می شود.
وی از ديگــر اقدامــات پيش رو را ســاماندهی 
سکوهای معاملات املاک عنوان و تاکيد کرد: در 
تلاش هستيم تا با همکاری دو سکوی معاملات 
املاک کشــور اصالت آگهی ها را داشته باشيم و 
از درج قيمت گذاری هــای غيرواقعی جلوگيری 
کنيم. وی در خصوص پويش صاحبخانه خوب 
و بنگاه معاملات امين گفــت: برای قراردادهای 
بلندمدت ابزار تشــويقی در نظر گرفته ايم و در 
لايحه ای که به مجلس داده ايم برای مالکانی که 
قراردادهای 2 تا 3 ساله منعقد کنند و مبلغ رهن 
خانه را در بانک قرار بدهند معافيت های مالياتی 
در نظر گرفتيم. مقرر است تا نرخ سود برای اين 

متقاضيان افزايش يابد.

حسين مذنب گفت: هم اينک يک سال و نيم از 
اجرای طرح اولويت دار نهضت ملی مســکن در 
کشور می گذرد و بايد تعهد دولت در استان های 
مختلف کشور در خصوص اين طرح اجرايی شود.

به گزارش وزارت راه و شهرسازی، حسين مذنب 
در نشست شورای مسکن کهگيلويه و بويراحمد در 
ياسوج اظهار کرد: طبق وعده رئيس جمهور بايد 
وضعيت اجرای طرح نهضت ملی مسکن در 10 
استان بررسی می شد که کهگيلويه و بويراحمد 

يکی از استان های مشخص شده است.
وی افزود: در اين 10 استان از لحاظ جغرافيايی 
طرح ارزيابی می شــود و چنانچه اختلافی بين 
دستگاه های اجرايی باشد رفع می شود و همچنين 
از توان وزارت راه و شهرسازی برای رفع مشکلات 

بهره خواهيــم برد. مديرکل بازرســی، مديريت 
عملکرد و حقوق شهروندان وزارت راه و شهرسازی 
ابراز کرد: به طور کلی در اين سفر مشکلات استان 
بررسی می شود اگر مشکل اســتانی است، آن را 
همين جا حل می کنيم چنانچه در توان وزارتخانه 
نبود بايد چاره ای برای آن انديشيده شود. مذنب 
تاکيد کرد: يک سال و نيم از اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن در استان ها می گذرد بايد ببينيم کجا 
هســتيم البته در کهگيلويه و بويراحمد کارهای 
خوبی هم انجام شده است ولی بايد سرعت پروژه ها 
افزايش يابــد. وی ادامه داد: بانک های اســتان 
موظفند بدون محدوديت تســهيلات واحدهای 
خود مالک را پرداخت کنند و هر تقاضايی آمد بايد 

پرداخت کنند.

رئيس اتحاديه توليدکنندگان نان  هاي فانتزي )حجيم 
و نيمه حجيم( تهران در مورد افزايش قيمت نان هاي 
فانتزي گفت: از ارديبهشــت ماه 1401 که نان  هاي 
حجيم و صنعتي از چرخه دريافت آرد يارانه  اي خارج 
شدند، قيمت  آنها بر اساس عرضه و تقاضا تعيين مي  
شود. در واقع، قيمت نان  هاي فانتزي به دليل اينکه 
قيمت آرد آزاد است، از سوي خود واحدهاي صنفي 

تعيين مي  شود.
محمدجواد کرمي، رئيس اتحاديه نان هاي فانتزي 
)حجيم و نيمه حجيم( تهران با بيان اينکه تغيير قيمت 
نان هاي فانتزي طبيعي است، افزود: توليدکنندگان 
نان هاي فانتزي و صنعتي با توجه به هزينه هاي توليد 
مي توانند قيمت ها را تغيير بدهند چون مواد اوليه 
مصرفي آنها به نرخ آزاد محاسبه مي شود و هر روز هم 
شاهد افزايش قيمت مواد اوليه هستيم. براي مثال، 
قيمت بهبود دهنده ها و شکر افزايش يافته. خميرمايه 
هم به قيمت کارخانه پيدا نمي شود و از بازار آزاد هر 
کيسه آن را به قيمت يک ميليون و 400 هزار تومان 
تهيه مي کنند. اينها در حالي اســت که هزينه هاي 

کارگري و ماشين آلات هم بالا رفته است. کرمي ادامه 
داد: البته ما براي اينکه قيمت ها سر به فلک نکشد نرخ 
پيشنهادي مي دهيم و واحدهاي صنفي طبق آن و با 
محاسبه هزينه هاي خود مي توانند آن را اعلام کنند؛ 
اما رصد بازار نشــان مي دهد که قيمت ها نسبت به 
سال گذشته بين 20 تا 25 درصد افزايش يافته است.

رئيس اتحاديــه نان هاي فانتــزي در مورد احتمال 
افزايش بيشــتر قيمت نان هاي صنعتي تحت تاثير 
افزايش قيمت گندم هم گفت: در حال حاضر دولت 
گندم را به قيمت 12 هزار تومان به واحدهاي توليد 
نان هاي صنعتي و حجيم مي فروشــد و اگر قيمت 
تغيير پيدا کند و هر کيلو گندم به قيمت 16 هزار تومان 
از کشاورز خريداري شود قيمت آرد هم حداقل 6 تا 7 
هزار تومان بالا مي رود که اين افزايش قيمت گندم و 

آرد قطعا در افزايش قيمت نان تاثير دارد.
کرمي افزايش قيمت گندم را يک معضل براي صنعت 
آرد و نان کشور دانســت و عنوان کرد: تنها راه چاره 
اين است که يکسان سازي قيمت گندم براي کليه 

مصارف اعمال شود.

رئيس اتحاديه فروشندگان محصولات لبنی خاطر 
نشان کرد: قيمت پايه شير خام را ستاد تنظيم بازار 15 
هزار تومان در نظر گرفته است که در روزهای آينده آن 
را اعلام خواهد کرد. سودابه سنگچی با اشاره به تعيين 
شدن قيمت پايه شير خام از سوی ستاد تنظيم بازار، 
گفت: قيمت پايه شير خام بدون احتساب کرايه حمل 
و جوايز آن کيلويی 15 هزار تومان در نظر گرفته  شده 
است که اين ستاد در  روزهای آينده اين نرخ را اعلام 
خواهد کرد. به نظر می رســد اين قيمت بر نرخ ساير 
محصولات تاثير بگذارد. وی قيمت پايه شــير خام 
در سال گذشته را کيلويی 12 هزار تومان اعلام کرد 
و افزود: هر ميزان کيفيت شــير خام و درصد چربی 
آن بالاتر برود به همان نسبت قيمت آن افزايش پيدا 
می کند، به قيمت پايه شير نرخ جوايز چربی، جايزه 
بار ميکروبی و پروتئين و به اضافه کرايه حمل اضافه 
می شود. وی تصريح کرد: دولت مقرر کرده است که 
يکســری حمايت ها را برای دامداران تعريف کند تا 
خروجی قيمت پايه شير خام 15 هزار تومانی را مهار 
کند. اين فعال صنفی در پاسخ به اين پرسش که قيمت 
برخی اقلام لبنی مانند پنير ليقوان افزايش چشمگيری 

را تجربه کرده است آيا اين افزايش قيمت در ميزان 
مصرف تاثيری گذاشته است؟ تصريح کرد: پنير ليقوان 
محصول خاصی است به عبارت ديگر محصول رايج در 
بازار مصرف قلمداد نمی شود؛ چراکه پنير ليقوان با شير 
گوسفندی توليد می شود و در حال حاضر قيمت شير 
گوسفندی کيلويی 50 تا 55 هزار تومان است از اينرو  
قيمت پنير ليقوان ملاک قيمت محسوب نمی شود و 
ملاک قيمت پنير سفيد و پنيرهای شرکتی است که 
قيمت آنها را دولت و ستاد تنظيم بازار تعيين می کند. 
اين پنيرها پرمصرف هستند هر چند اين نوع پنيرها نيز 
افزايش قيمت را در ماه های اخير تجربه کرده اند. رئيس 
اتحاديه فروشــندگان محصولات لبنی با تاييد افت 
فروش در محصولات لبنی، تصريح کرد: کاهش مصرف 
معلول چند عامل است تجربه نشان داده که همواره بعد 
از ايام نوروز ميزان مصرف تقليل پيدا می کند چراکه  در 
اين ايام هزينه های جانبی زيادی به خانوارها تحميل 
می شود از اينرو تاحدودی فروش در همه صنوف تجربه 
می شود. اما در اين ميان کاهش قدرت خريد مردم نيز 
موثر است و اين عامل رکود بيشتری را در سال جاری 

بر صنف ما حاکم کرده است.

دبير انجمن صادرکنندگان 
خدمات فنی و مهندسی اظهار 
کرد: توقع نداريم شرکت های 
صادرکننــده خدمات فنی و 
مهندسی بيش از قدرت ايران 
در اين کشور سهمی برای پروژه ها داشته باشد اما به نظر 
می رسد به اندازه ای که از حضور ايران برای حفظ امنيت 
سوريه استقبال می کنند از حضور شرکت های خدمات 
فنی و مهندسی ايرانی برای مشارکت در پروژه ها يا ارائه 

تسهيلات به آنها استقبال نمی کنند.
بهمن صالحی جاويد در گفت وگو با ايلنا درباره سفر اخير 
هيات دولت به سوريه و مطالبه افزايش صادرات خدمات 
فنی و مهندسی به اين کشور و وضعيت شرکت های ايرانی 
در اين کشور اظهار داشت: سوريه جزو بازارهای دو الی 
سه دهه اخير شــرکت های صادرکننده خدمات فنی و 
مهندسی بوده اما به دلايل امنيتی حضور شرکت های 
ايرانی در بازار سوريه دچار نوسان شد. شرايط سياسی 

است که می تواند استقبال و اقبال از سوی شرکت های 
خصوصی در سوريه را تعين کند و با توجه به موازنه ای که 
در سوريه برقرار است ايران يکی از نقش آفرينان در آن 
حوزه محسوب می شود، اما شايد بتوان گفت توقع نداريم 
شرکت های صادرکننده خدمات فنی و مهندسی بيش از 
قدرت ايران در اين کشور سهمی برای پروژه ها داشته باشد 
اما به نظر می رسد به اندازه ای که از حضور ايران برای حفظ 
امنيت سوريه استقبال می کنند از حضور شرکت های 
خدمات فنی و مهندسی ايرانی برای مشارکت در پروژه ها 

يا ارائه تسهيلات به آنها استقبال نمی کنند.
وی ادامه داد: به دنبال اين هستند که ايران را به ميزان 
منابع آورده خودش برای حضور در پروژه ، محدود کنند و 
اين باعث يک نوع نگاه رانتير در ساختار فنی و مهندسی 
سوريه باشد و يک نگاه دست دومی به شرکت های ايرانی   

محسوب می  شود.
دبير انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی با 
بيان اينکه دليل اينکه شرکت های ايران هم علاقه ای به 
حضور در بازار سوريه ندارند و نگاه روسيه به شرکت های 
کشورمان است، گفت: اين نگاه و موضع درباره شرکت های 

ايرانی ارتباطی به مسائل تحريمی ايران ندارد بلکه موضوع 
مناسبات سياسی است. در مناسبات سياسی سوريه، در 
کنار ايران کشورهايی از جمله روسيه و کشورهای غربی 
و چين هم حضور دارد اما آن درجه ای از کيفيتی که به 
شرکت های کشــورهای غربی و روسی داده می شود به 
شرکت های ايرانی داده نمی شود و تحمل شرکت های 

ايرانی به اين جهت است که از منابع ايران بهره  ببرند.
صالحی جاويد افزود: نظام مهندســی ســوريه با نظام 
مهندسی عراق تفاوت هايی دارد که البته موضوع منفی 
نيست چراکه از اســتانداردهای بالاتری برخوردار است 
اما شــرکت های ايرانی هيچ منعی برای رقابت حتی با 
رقبای دست اول مانند کشورهای اروپايی ندارند. از اين 
رو خوشحال هستيم در ســوريه استانداردهای بالاتری 

به اجرا می شود.      
وی با بيان اينکه در حال حاضر شرکت های روسی حضور 
پررنگ در بازار سوريه دارند و بعد از آن شرکت های اروپايی 
در اين بازار حضور پررنگ دارند و همچنين شــاهد آن 
هســتيم که شــرکت های ترکيه هم حضور جدی پيدا 
می کنند، گفت: البته به طور ســنتی تعدادی شــرکت  

ايرانی در سوريه مشغول به فعاليت هستند و نسبتا روابط 
سنتی خوبی با ســوری ها برقرار کرده اند اما قطعا سهم 
شرکت های ايرانی در سوريه می تواند بيشتر از اين باشد. 
دبير انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندســی 
ادامه داد: شــرکت های اروپايی و روسی در فعاليت های 
انبوه سازی حضور ندارند بلکه در حوزه فنی و تکنيکال از 
جمله کارخانه سازی، راه سازی، نيروگاه، پالايشگاهی و ... 
فعال هستند. در حوزه انبوه سازی و ساختمان از انجايی که 
مباحث امنيتی مطرح بود و همچنين در چند سال گذشته 
اين حوزه حتی برای ســرمايه گذاری شرکت سوری هم 
مقرون به صرفه نبــوده، کمتر شــرکتی ورود کرده اما 
اخيرا شرکت های ترکيه که در اين حوزه از چابکی خوبی 
برخوردار هستند به اين بازار وارد شده اند. حتی شرکت های 
انبوه سازی ترک به بازار ايران هم که شرکت های خوب 
و قدری در کشورمان فعال هســتند، نفوذ کرده اند. اين 
در حالی است که در کشورهايی مانند چين و روسيه به 
سختی می توانند پروژه بگيرند  و اساسا اين کشورها بازار 
هدف ايران محسوب نمی شوند چراکه به دليل شرکت های 

داخلی به شرکت های خارجی پروژه نمی دهند.
صالحی جاويد دربــاره حضور شــرکت های ايرانی در 
کشور آذربايجان با توجه به تنش های اخير ايجاد شده، 
اظهار داشت: در کشــور آذربايجان شرکت های ايرانی 
حضور سنتی داشتند و دارند اما پس از به روی کار آمدن 
الهام علی اف شــاهد تغيير رويکردها بوديم. حيدر علی 
اف وفاداری نســبی به جمهوری اسلامی ايران داشت و 
در موضوعاتی خود را متعهد به حفظ منافع دو کشــور 
می دانســت اما الهام اين تعهد را احساس نمی کند و از 
همان ابتدای به روی کار آمدن با چرخش های سياسی اين 
کشور ريسک حضور شرکت های ايرانی را  در آذربايجان 
بالا برد و دارايی و سرمايه شرکت های ايرانی در اين کشور 

کمتر شد.   
وی ادامه داد: در اين مدت اخير هر چند شنيده شده که 
ايرانی ها از پروژه کشــور آذربايجان به دليل تنش های 
سياسی خارج شده اما در چهارچوب های متداول بوده 
و مســتند نبوده و تنش های سياسی هنوز منجر به لغو 
همکاری با شــرکت های ايرانی ها نشــده  است. البته 
بايد توجه داشت که کشــور آذربايجان تلاش دارد که 
تنش هايش را با ايران در يــک نقطه تعادلی حفظ کند 
چراکه تنش هايش را هم از نظر استراتژی و هم اقتصادی 
نمی تواند ادامه دهد به ويژه اينکه ايران با روسيه رابطه 
نزديکی برقرار کــرده و اگر تنش هايــش را ادامه دهد 
اقتصادش محــدود به ترکيه می شــود و ترکيه هم آن 

آذربايجان مستقل را خيلی قبول ندارد.      

News kasbokar@gmail.com

همکاری با شرکت  های آذری ادامه دارد

ورود شرکت های انبوه سازی ترک به ایران
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فناوری و 
اطلاعات

تسهیلاتیکهدریافتوامازبانکهاراآسانترمیکند
شرایط ویژه دریافت وام برای دانش بنیان های کوچک

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری از ایجاد سازوکار استفاده از دارایی های نامشهود به 
عنوان وثیقه دریافت وام خبر داد. پیش از این اعطای ضمانت نامه تعهد پرداخت، از اقداماتی 
بود که برای ساده تر کردن فرایند دریافت وام انجام شده بود. تجربه سختی های دریافت وام 
ممکن است برای شما نیز آشنا باشد، معمولا دریافت وام از بانک ها به حدی دشوار و معمولا 
با بهره سنگین است که بسیاری از متقاضیان قید آن را می زنند. حال اگر وام دریافتی با هدف 
ایجاد خط تولید یک محصول فناورانه باشد، عملا یک منبع بالقوه خلق ثروت از بین می رود.

تسهیلدرتأمینمالی،لازمهرشدتولید
یکی از موانع جدی رشد تولید در کشور، مشکلات پیش روی تولیدکنندگان برای جذب 
سرمایه است. تأمین مالی و جذب سرمایه، از لازمه های رشد و توسعه محصولات جدید 
و دغدغه های همیشگی تولیدکنندگان و کارآفرینان است. شرکت ها برای توسعه بازار و 
افزایش تولید خود نیاز دارند از منابع مالی مختلف سرمایه جذب کنند و در خط تولید 
خود هزینه کنند. تأمین سرمایه در همه شرکت ها و واحدهای تولیدی، با هر مقیاسی، 
از مهم ترین مواردی است که برای رشــد تولید لازم است. در این بین، جذب سرمایه در 
کسب وکارهای نوپا و شرکت های کوچک از اهمیت بیشــتری برخوردار است. در این 
شرکت ها معمولا محصول تولیدی شرکت در مرحله ای پرریسک است و اگر جذب سرمایه 

برای توسعه آن انجام نشود حتی امکان شکست کسب وکار نیز وجود خواهد داشت.
منظور از شرکت های کوچک، شرکت هایی هستند که میزان فروش، تعداد افراد شاغل و 
دارایی های کمتری دارند. در مقابل، شرکت های بزرگ، شرکت هایی با فروش بالا، تعداد 
افراد و دارایی های زیاد هستند. منظور از دارایی نیز، منابع دارای ارزش اقتصادی هستند که 
مالکیت آن ها در اختیار شرکت است. دارایی های یک شرکت می تواند به دو صورت فیزیکی 
و مشهود یا غیر فیزیکی و نامشهود باشد. ساختمان، زمین، تجهیزات و ماشین آلات و... به 
عنوان دارایی های مشهود و نشان تجاری، نرم افزار، ایده و نوآوری، تعداد کاربر در فضای 
مجازی و... نیز به عنوان دارایی های نامشهود شناخته می شود. شرکت ها در مسیر رشد و 
تولید خود ممکن است به منابع مختلفی برای تأمین سرمایه مورد نیاز خود مراجعه کنند. 
بازار بورس و بانک از مهمترین منابعی است که پیش روی شرکت ها و صاحبان کسب وکارها 
برای تأمین سرمایه وجود دارد، اما در عمل این دو منبع در بسیاری از موارد ممکن است 
مشکلات و مسائل خاصی را بر سر راه کارآفرینان ایجاد کند. مشکلاتی که با تنظیم گری 

)رگولاتوری( صحیح و ایجاد سازوکارهای مناسب توسط دولت مرتفع گردند.

وثیقهسنگین،مانعدریافتوامازبانکها
بسیاری از شرکت ها در مسیر توسعه محصول خود ممکن است برای دریافت تسهیلات 
مجبور باشند به مؤسسات مالی و بانک ها مراجعه کنند و درخواست وام نمایند. این درحالی 
است که در مقابل، بانک ها برای دادن وام به متقاضی، درخواست وثیقه یا ضمانت نامه های 
سنگین دارند که دریافت وام را دشوار می کند. بانک ها ممکن است نسبت مشخصی از 
میزان وام را به عنوان وثیقه از متقاضی درخواست نمایند که در بسیاری از موارد، تأمین این 
وثیقه از عهده شرکت ها و مخصوصا شرکت های کوچک و با دارایی های کمتر برنمی آید. 
برای مثال شرکت های کوچک معمولا ملک یا ساختمان مناسب برای تأمین وثیقه را ندارند 
و برای دریافت وام با مشکل مواجه می شوند. به این ترتیب، ایجاد شرایط سختی چون نیاز 
به وثیقه و ضمانت های سنگین، به مانعی جدی در رشد تولید و در نهایت تحقق اهداف و 

برنامه های اقتصادی و تولیدی کشور تبدیل شده  است.

شرایطویژهدریافتوامبرایدانشبنیانهایکوچک
اگر شــرکت ها بتوانند معادل با وثیقه مورد نیاز بانک، ضمانت نامه در اختیار بانک قرار 
دهند، می توانند از بانک ها درخواست وام کنند. این امر، موضوع تفاهم نامه ای بود که در 
اواخر فروردین ماه سال جاری، مابین »صندوق نوآوری و شکوفایی«، »صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری تعاون وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی« و »صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
صنایع کوچک وزارت صنعت، معدن و تجارت« منعقد شــد. مطابــق با این تفاهم نامه 
شرکت های دانش بنیان کوچک می توانند از این دو صندوق، ضمانت نامه تعهد پرداخت 
دریافت کنند و از آن به عنوان وثیقه دریافت وام در بانک ها استفاده کنند. این اتفاق می تواند 
کمی از مشکلات و موانع بر سر راه دریافت وام برای متقاضیان دانش بنیانی که دارایی های 

کافی برای وثیقه ندارند را کاهش دهد.

نحوهدریافتضمانتنامهبرایدریافتوامبانکی
مهرداد خلیلی، مدیر تسهیلات و خدمات اهرمی صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: در 
این سرویس جدید که برای تســهیل ضمانت پرداخت شکل گرفته است، شرکت های 

دانش بنیان کوچک می توانند از هر بانک عاملی درخواست تسهیلات داشته باشند.
وی در تعریف شــرکت های کوچک مورد خطاب تصریح کرد: شرکت هایی شامل این 
قاعده می شوند که دانش بنیان باشند و بخواهند تسهیلات مورد نظر را بر روی محصول 
دانش بنیان خود هزینه کنند. میزان فروش سال گذشته این شرکت ها بایستی کمتر از 20 
میلیارد تومان و تعداد نفرات بیمه ای آنها هم کمتر از 50 نفر باشد. خلیلی در رابطه با روال 
کاری این موضوع نیز اظهار کرد: شرکتی که درخواست ضمانت نامه تعهد پرداخت دهد، از 
طریق صندوق نوآوری و شکوفایی به دو صندوق مذکور معرفی می شوند. شرکت می تواند 
از دو صندوق به انتخاب خود، ضمانت نامه تعهد پرداخت بگیرد. این ضمانت نامه با حداقل 
هزینه کرد و در کمترین زمان ممکن در اختیار شرکت قرار می گیرد. وی افزود: شرکت های 
دانش بنیان مشمول این قاعده، می توانند با مراجعه به سامانه غزال، درخواست ضمانت نامه 
تعهد پرداخت دهند. سقف استفاده از این امکان نیز تا حداکثر 10 میلیارد تومان است. 

در حال حاضر در کشور حدود 400 شرکت وجود دارند که مشمول این طرح می شوند.

تجربهبهرسمیتشناختنداراییهاینامشهوددربازارسرمایه
بازار سرمایه نیز یکی از مهمترین مسیرهای تأمین مالی شرکت هاست. شرکت ها با انتشار 
سهام و سایر اوراق بهادار خود در بازار بورس، اقدام به جذب سرمایه مورد نیاز خود می کنند؛ 
به این صورت که شرکت با فروش بخشی از سهام خود در بازار سرمایه، بخشی از منابع 
مالی موردنیاز برای گسترش فعالیت   ها یا سایر موارد را تأمین می کند. در تأمین مالی از 
طریق بازار سرمایه، ارزش گذاری و ارائه شرکت در بازار بورس، به واسطه ارزش دارایی های 
شرکت است. عملا تا قبل از سال 1401، سازوکاری برای به رسمیت شناختن دارایی های 
نامشهود در بازار بورس وجود نداشت و در خردادماه سال 1401 بود که ضوابط مشخصی 
برای ارزش گذاری استارت آپ ها و ورود آن ها به بورس تنظیم شد و در حال حاضر، شرکت ها 
می توانند از مجموع دارایی های مشهود و نامشهود خود برای ورود به بازار سرمایه و استفاده 

از این فضا به عنوان یک منبع تأمین مالی اقدام کنند.

استفادهازداراییهاینامشهودبهعنوانوثیقهوامبانکی
به رسمیت شناختن دارایی های نامشهود در بازار سرمایه شاید مقدمه ای باشد برای اینکه 
سازوکاری تنظیم شود تا این دارایی ها به عنوان وثیقه بانک ها برای دریافت وام نیز مورد 
اســتفاده قرار گیرند. دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری در 
گفتگوی نشست خبری خود اعلام کرد: یکی از برنامه های راهبردی که در معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری دنبال می شود این است که بتوانیم با استفاده از ارزش گذاری 
فناوری ها و دارایی های نامشهود شرکت ها، زیرساختی را برای جذب تسهیلات ایجاد کنیم.
به گفته دهقانی، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به کمک کمیسیون اقتصادی 
مجلس، به دنبال تقویت نظام وثیقه گذاری شرکت های دانش بنیان از طریق ایجاد سازوکار 
ارزش گذاری دارایی های نامشــهود است. تجربه بازار ســرمایه در خصوص دارایی های 
نامشهود و ورود شــرکت های دانش بنیان به بازار بورس، نشــان می دهد ارزش گذاری 
دارایی های نامشهود می تواند مسیرهای تأمین مالی را هموار کند و چه بسا این امر در مورد 

تأمین مالی به کمک بانک ها نیز مؤثر واقع شود.

اخبار

ســازمان ملــی اســتاندارد 
ایــران اعلام کــرد: مطابــق 
دســتور العمل اعطای نشان 
دانش بنیــان )دانش نمــاد(، 
صادرات محصــولات دارای 
نشان دانش بنیان با داشــتن یک علامت رسمی دولتی 
تسهیل می شــود. به گزارش ســازمان ملی استاندارد 
ایران، در راستای اجرای بند 2 و 24 سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی ابلاغی از ســوی رهبــر معظم انقلاب 
اسلامی و با هدف کمک به رشد تولید و افزایش صادرات 
کالا و خدمات دانش بنیان، دستورالعمل اعطای نشان 
دانش بنیان )دانش نمــاد( در کمیته تخصصی مدارک 
سیستم مدیریت کیفیت، تدوین، تصویب و برای اجرا به 

همه ذی نفعان ابلاغ شد.
با اجرای این دســتورالعمل، اعتبار نشان دانش بنیان 
)دانش نماد( دو ساله خواهد شــد و صدور گواهینامه 
انطباق محصول دانش بنیان    )KB-COC(  بر اســاس 

یک استاندارد اظهار شــده قابل پذیرش یا گواهینامه 
محصول دانش بنیــان )KB-COP( بر اســاس یک یا 
 چند ویژگی اظهار شده انجام می شــود که اعتبار این 
گواهینامه ها نیز دو ساله است. طبق این دستور العمل، 
صادرات محصولات دارای نشــان دانش بنیان )دانش 
نماد( با داشــتن یک علامت رســمی دولتی تسهیل 
می شــود. نظارت بر محصولات دانش بنیان که نشان 
دانش نمــاد را دریافت کرده اند، ضمــن رعایت حقوق 
مصرف کنندگان و افزایش اعتماد عمومی، توسعه بازار را 
تضمین می کند. دستورالعمل اعطای نشان دانش بنیان 
)دانش نمــاد( با تمرکز بر کوتاهی زمان صدور نشــان، 
کاهش هزینه هــا و رعایت عدم تعارض منافع دســت 
اندرکاران تدوین شده اســت، به طوری که متقاضیان 
پس از مراجعه به اداره های کل استاندارد استان و تکمیل 
مدارک، حداکثر تا 10 روز کاری می توانند گواهی دانش 

نماد را برای محصول دانش بنیان خود دریافت کنند.
این در حالی است که طی ســالهای گذشته خانه های 
نوآوری در کشــورهای دیگر مستقر شدند تا نقش مهم 
خود را در راســتای معرفــی توانمنــدی و ظرفیتهای 
شــرکتهای دانش بنیان ایفا کنند. این خانه ها تاثیرات 

زیادی در افزایــش صادرات محصــولات دانش بنیان 
داشته اند ضمن اینکه می تواند در بحث توانمند سازی 
شــرکتها اقداماتی همچون استانداردسازی و دریافت 
تاییدیه ها را انجام دهند. این خانه ها در معرفی شرکتها 
به تجار و بازرگانان خارجی بی تاثیرنبوده اســت. خانه 

نوآوری روسیه اقدامات خوبی انجام داده و نیمه دوم سال 
برنامه ها برای صادرات محصولات جدید به روسیه شروع 
خواهد شد. به گفته مسوولان، یکی از حوزه هایی که به 
دنبال صادرات محصولات در آن هستیم، حوزه فناوری 

اطلاعات است.

نقش خانه های نوآوری در معرفی دانش بنیانها به تجار خارجی پررنگ می شود 

تسهیل صادرات محصولات »دانش نماد« 

دانشبنیانهاتحریمراخنثیمیکنند
مهدیغیبی،کارشناسفناوری

در سال کنترل تورم و رونق تولید می بایست تولید و توسعه صادرات شرکتهای دانش بنیان در اولویت قرار گیرد. در حال حاضر فناوری اطلاعات این بستر را فراهم کرده تا از این فرصت به نحو احسن استفاده کنیم و گام های مثبتی در 
جهش تولید و صادرات دانش بنیان برداریم.

ابزار خنثی سازی تحریم ها در شرایط فعلی پیشروی به سمت اقتصاد دانش بنیان است. در شرایطی که اقتصاد تک قطبی و وابسته به نفت از شرایط تحریم تاثیر می پذیرد، می توانیم از شرکتهای دانش بنیان و تولید و صادرات کالاهای 
تولید شده توسط آنها، ارزآوری کشور را افزایش دهیم. امروز شرایط مناسبی برای فعالیت شرکتهای نوپا و دانش بنیان در کشور فراهم شده است. بسترها و زیرساخت های خوبی فراهم شده است. البته نیاز اقتصاد دانش بنیان برای توسعه 
چیزی فراتر از این اقدامات است. اما به هر ترتیب تا به امروز حمایت هایی از این شرکتها چه از لحاظ تسهیلات و چه از لحاظ زیرساختی و تامین تجهیزات انجام شده است. تحریم امروز اقتصاد کشور را هدف قرار داده و فرصت استفاده از 

ظرفیت بالای دانش بنیان ها فراهم شده است. 
هرچند حمایت ها و سرمایه گذاری ها بیشتر به سمت شرکتهای بزرگ در این حوزه بوده است اما به تدریج باید این حمایت ها گسترده تر شود. بخش سنتی سرمایه گذاران در کشور به تدریج و با دیدن موفقیت های نسل جوان در ایجاد 

استارت آپ ها و رونق آنها برای سرمایه گذاری در حوزه های دیجیتالی ترغیب خواهند شد.
با تمام این اوصاف شرکت های نوپا می توانند در هر شکلی و به هر اندازه ای ایجاد شوند اما سرمایه گذارها به طور کلی به آن دسته از شرکت های نوپایی جلب می شوند که نسبت خطر به سود بالایی دارند و مقیاس پذیرتر هستند. معمولا یک 

شرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری نسبت به یک شرکت جاافتاده دارد، یعنی می تواند با سرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینه رشد بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد. 
شرکت های نوپا برای رشد سریع خود نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های مختلفی دارند. شرکت های دیگر یا افراد سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع 
کنند. هرچند در عمل خیلی از شرکت های نوپا از سوی بنیانگذارانشان سرمایه گذاری می شوند. اگر ارزش یک شرکت بر اساس فناوری خاص آن شرکت باشد، مهم است که بنیانگذاران بتوانند از مالکیت معنوی ایده های خود حفاظت کنند.

شایلیقرائی
Newskasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ایجاد حساب 
توسعه شبکه فیبرنوری با ســرمایه اولیه هزار میلیارد 
تومانی نقطه عطفی در تامین مالی طرح ملی فیبرنوری 

منازل و کسب و کارها است. »عیسی زارع پور« با انتشار 
پستی در صفحه »ویراستی« خود تصریح کرد: امروز 
در دولت آیین نامه بند »س« تبصــره ۷ قانون بودجه 

تصویب شــد. وی افزود: با این مصوبه »حساب توسعه 
شبکه فیبرنوری« با سرمایه اولیه هزار میلیارد تومان 
ایجاد می شود که نقطه عطفی در تامین مالی طرح ملی 

فیبرنوری منازل و کسب و کارها است. زارع پور تاکید 
کرد: با اجرای این پروژه و سایر اقدامات، مسیر ایجاد 10 

میلیون پوشش تا آخر سال هموار خواهد شد.

یک گام مشــترک برای حمایت از فعالیت های فناورانه 
متخصصان ایرانی خارج از کشــور برداشته شد تا ایران از 
ظرفیت دانشی و تخصصی این افراد بیشتر برخوردار شود.

به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهور، فراخوانی مشترک توسط مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری و صندوق نوآوری و شکوفایی 
منتشر شده است که از توسعه فعالیت فناورانه متخصصان 

ایرانی خارج از کشــور ذیل برنامــه Connect حمایت 
می کند. این فراخوان از 1۶ اردیبهشــت ماه آغاز شده و 
متخصصان می توانند طرح های خود را در همه حوزه های 
فناوری، حداکثر تا پایان خردادماه ثبــت کنند. یکی از 
گروه های واجد شرایط شامل فارغ التحصیلان ایرانی در 
مقطع دکتری از دانشگاه های برتر دنیا با سوابق شاخص 
آموزشی – پژوهشــی و فناورانه – صنعتی که در خارج 
از کشور بوده یا بیش از ۳ ســال از بازگشت آنها به کشور 

نگذشته است؛ می شود. »اساتید ایرانی دانشگاه های برتر 
دنیا با سوابق شــاخص آموزشی – پژوهشــی و فناورانه 
– صنعتی که در خارج از کشــور بوده یا بیش از ۳ سال از 
بازگشت آنها به کشور نگذشته باشد«، »فناوران، کارآفرینان 
و مدیران ایرانی با سابقه فعالیت در شرکت های شاخص 
دنیا که در خارج از کشور بوده یا بیش از ۳ سال از بازگشت 
آنها به کشور نگذشته باشد« و »متخصصانی که پیش تر از 
حمایت های برنامه »همکاری با متخصصان و کارآفرینان 

ایرانی خارج از کشور« استفاده کرده اند« نیز می توانند از 
حمایت های این فراخوان بهره بگیرند.

علاقه مندان می توانند به صورت تیمــی در این فراخوان 
شــرکت کنند ولی مســئول طرح بایــد از متخصصین 
واجد شــرایط باشــد و یــک عضــو هیــأت علمی در 
دانشــگاه های داخل کشــور در تیم حضور داشته باشد. 
 همچنین هر فــرد تنها می توانــد یک طــرح را در این 

فراخوان ثبت کند.

محققان در یک شرکت خلاق موفق به طراحی سامانه 
ای شــدند که می تواند برای محصولات کشــاورزی 
بازارســازی کند. عرفان میرطالبی مدیر یک شرکت 
خلاق اظهار کرد: ما در این شــرکت توانستیم سامانه 
ای در راستای مدیریت هوشــمند کشاورزی طراحی 
کنیم که بدین واسطه مشکل بازار کشاورزان حل شود.

وی افزود: در واقع با سامانه ای که طراحی کردیم بستر 

مدیریت بازار و تجاری ســازی محصولات کشاورزی 
فراهم و خدماتی به کشاورز ارائه می شود. از سوی دیگر 
به این وســیله نیاز خریداران محصولات کشاورزی را 

رفع می کنیم.
وی با اشــاره به بانک اطلاعاتی عرضــه و تقاضای این 
ســامانه گفت: در حال حاضر با 120 هزار کشــاورز و 
۹هزار و 500 خریدار محصولات کشاورزی به واسطه 

این ســامانه ارتباط داریــم که بتوانیــم از این طریق 
بازاریابی، بازارسازی و بازاررسانی محصولات کشاوزی 

را به سرانجام برسانیم.
مدیر این شــرکت خلاق عنــوان کرد: با روشــهای 
مختلفی که در این ســامانه طراحی کردیم، کشاورز 
محصولات خود را معرفی می کند و خریدار می تواند 
با این محصولات آشنا شود؛ سپس با دانشی که داریم 

ســعی می کنیم معامله بین دو طرف به راحتی شکل 
بگیرد. به گفته میرطالبی، تمام شرایط خرید و فروش 
در سامانه مشــخص شــده و معاملات بر اساس این 
شرایط انجام می شوند. مدیر این شرکت خلاق خاطر 
نشــان کرد: در واقع به واسطه این ســامانه کمک می 
 کنیم فاصله ای که در بــازار بین کشــاورز و خریدار 

وجود دارد پر شود.

یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق شد »پمپ های مگنتی 
گریز از مرکز و کاترهای پلیمری« کــه از نیازهای اصلی 

صنایع نفتی و پتروشیمی است را تولید کند.
احمد مختاری مدیرعامل شرکت دانش بنیان نیرو صنعت 
عقیق با تشریح فعالیت های این شــرکت در حوزه نفت، 
گاز و پتروشیمی گفت: پمپ های مگنتی اولین محصول 
دانش بنیان این شرکت اســت در کل صنعت نفت و گاز و 
پتروشیمی، صنایع مس و هر فضایی که انتقال مواد سمی 
خطرناک مد نظر باشد، مورد استفاده قرار می گیرد. وی ادامه 
داد: دومین محصول دانش بنیان این شرکت کاترهای پلیمر 
است که معمولا در صنعت پتروشیمی، برای تولید گرانول 

مواد پلیمری مورد استفاده قرار می گیرد.
این فعال فناور به رفع نیاز صنایع پتروشیمی کشور در دوران 
تحریم اشاره کرد و یادآور شد: این محصولات دانش بنیان، 
نمونه های مشــابه داخلی ندارند و از خارج کشــور وارد 
می شدند که در حال حاضر تحریم است و محصولات هم 
از نظر قیمتی و هم از نظر کیفیتی قابل رقابت با نمونه های 

خارجی آن هستند.

مختاری درمــورد صرفه جویــی ارزی قابــل توجه این 
محصولات به واسطه جلوگیری از واردات گفت: از آنجایی که 
پمپ مگنتی و کاتر پلیمر قطعات تحریمی هستند، واردات 
آنها به صورت غیرمستقیم است که ارزبری و هزینه بالایی 
را به دنبال دارد؛ از سوی دیگر، برای مصرف کننده داخلی 
با قیمت بالا تمام می شود و به همین دلیل مقرون به صرفه 
نیست که بخواهند ار واسطه های کشورهای دیگر استفاده 
کنند که بتوانند وارادا را انجام دهند و شرایط سخت هست 

چرا که تولیدکننده های آن نیز کشورهای غربی هستند.
وی ادامه داد: مســلما قیمت های این شــرکت در این دو 
محصول با کیفیت برابر و حتی بالاتر حدودا نصف قیمت 
اروپایی و آمریکایی است. مدیرعامل شرکت دانش بنیان 
نیرو صنعت عقیق به اشــتغال ایجاد شــده توســط این 
شرکت دانش بنیان اشــاره کرد و گفت: تقریبا ۳0 نفر به 
صورت مستقیم مشغول به کار هســتند و غیر مستقیم 
نیز در حوزه هایی چون از نطر مــواد اولیه، حمل و نقل و 
خدمات ماشین کاری تعداد قابل توجهی از افراد به اشتغال 

رسیده اند.

همکاری مشترک میان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری و بنیاد احسان ستاد اجرایی 
فرمان امام با هدف توسعه بازار شرکت های دانش بنیان در 
حوزه محرومیت زدایی و توســعه زیرساخت های مناطق 
محروم شکل گرفت. تفاهم نامه برگزاری نمایشگاه مشترک 
فناوری های محرومیت زدا)آبادیــران( که به امضای رضا 
اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و 
سعید سلیمانی مدیر عامل بنیاد احسان ستاد اجرایی فرمان 
امام رسیده است؛ هم افزایی و توسعه زمینه همکاری های 
مشــترک، بهره مندی از ظرفیت های موجــود و تحقق 
سیاست ها و منویات ابلاغی مقام معظم رهبری در زمینه 
محرومیت زدایی از مناطق کمتر برخــوردار را هدف قرار 
داده است. اشتراک منابع معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری با ســایر نهادها در راستای 
تسهیل خرید کالا و خدمات شرکت های دانش بنیان و فناور 
به منظور ایجاد اشتغال، رفع محرومیت آموزشی و تربیتی 
و رفع چالش و توسعه زیرســاخت های مناطق محروم و 

جامعه هدف نهادهای حمایتی مشارکت کننده در برگزاری 
نمایشگاه و حمایت از گروه های جهادی مهم ترین اهدافی 
اســت که این تفاهم نامه دنبال می کند. از جمله تعهدات 
بنیاد احسان در این تفاهم نامه مشارکت و حمایت مالی از 
نمایشگاه به مبلغ 500 میلیون تومان، حمایت از گروه های 
جهادی همکار بنیاد احســان، برای خرید از شرکت های 
دانش بنیان و شرکت های حاضر در نمایشگاه به میزان 50 
درصد و سقف یک میلیارد ریال با معرفی معاونت علمی به 
بنیاد، پس از ارزیابی و تایید قرارگاه خلاقیت و نوآوری بنیاد 
است. همچنین ترویج، تبلیغات، اطلاع رسانی، به جامعه 
هدف ونهادهای زیر مجموعه، احصــای 10 اولویت اول 
نیازهای بنیاد احسان در حوزه فناوری و ارائه آن به معاونت به 
منظور اتصال آن به شرکت های دانش بنیان از دیگر تعهدات 
بنیاد احسان در این تفاهم نامه است. حوزه های مدنظر در 
برگزاری این نمایشگاه هم شامل »مسکن و زیرساخت های 
توسعه روستایی«، »کشــاورزی، دامپروری و شیلات«، 
»ماشــین آلان کوچک مقیاس«، »ســلامت، بهداشت و 

توانبخشی« و »فناوری های آموزشی« می شود.

وزیر ارتباطات خبر داد:

ایجادحساب»توسعهفیبرنوری«باسرمایهاولیههزارمیلیاردتومانی

با انتشار فراخوان معاونت علمی؛

فعالیتهایفناورانهمتخصصانایرانیخارجازکشورحمایتمیشود

در راستای توسعه بازار؛

مدیریتبازارکشاورزیبهصورتدیجیتالممکنشد

هموارسازیمسیردانشبنیانهابهتوسعهزیرساختهایمناطقمحرومساختمحصولاتدانشبنیانصنایعنفتوپتروشیمی



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2759 سه شنبه 19 اردیبهشت ماه

کشاورزي

زاگــرس ديگر جانــي نــدارد. اين را 
مي تــوان از حــال و روز درختــان 
جنگل هاي بلوطــش فهميد كه چند 
سالي است ديگر از شكوه آنها خبري 
نيســت. بلوط هاي زاگرس روزگاري 
گرفتار آفت پروانــه جوانه خوار بودند و روزي ديگر ســبزينه 
برگ هاي آنها زير غبار ريزگردهاي عربي دفن شد. اين روزها 
كه آفت هاي گذشــته هنوز از بين نرفته انــد، ميليون ها اصله 
درخت بلوط و شمشاد در زاگرس و البرز اسير آفت ويرانگري 
به نام آفت زغالي شده است. خبرها حاكي از آن است كه بيش 
از يك ميليون و 130 هــزار هكتار از جنگل هاي بلوط زاگرس 
گرفتار اين آفت غيرقابل درمان شده و براي كنترل اين بيماري 
و جلوگيري از گسترش بيشتر آن چاره اي نيست جز آنكه 18 

ميليون بلوط زاگرس به دست تبر سپرده و قطع شوند. 
آفات و بي توجهي مسئولان، امان درختان اينجا را بريده است 
تا آنجا كه كارشناسان محيط زيست معتقدند كه بعيد نيست تا 
دو سال آينده از جنگل هاي زاگرس فقط برهوتي به جاي بماند. 
اگرسياســت هاي دولت و بي تفاوتي و ناآگاهي مردم نسبت به 
منابع طبيعي تغيير نكند به طور حتم نسل هاي آينده، هر سال 
در روز درختكاري ماجراي خشك شدن ميليون ها اصله درخت 
جنگل هاي زاگرس و سهل انگاري برخي انسان هاي امروزي را 

به عنوان درس عبرت مرور خواهند كرد. 
آفت زغالي شــيرابه اي سياهرنگ اســت كه از زير پوست تنه 
درخت بيرون مي زند، شيرابه اي كه بي شباهت به قير نيست، 
خيلي زمان نمي برد كه مقدار شيرابه بيشتر مي شود تا آنجا كه 
سياهي روي تنه و زير پوست درخت جا خوش كرده و درخت از 
داخل شروع به پوسيدن مي كند. اين حكايت حدود 19 ميليون 
اصله از درختان بلوط زاگرس اســت كه تاكنون گرفتار آفت 
زغالي بلوط شده اند. درختاني كه در واقع منشأ حيات هستند 
و با مرگ آنها بايد منتظر فاجعه اي به وسعت شش برابر درياچه 
اروميه بود، زيرا سرچشــمه 40 درصد از آب شــيرين كشور، 
جنگل هاي زاگرس اســت و اين رويشــگاه، بزرگ ترين فيلتر 

طبيعي براي مقابله با ريزگردها نيز به شمار مي رود. 
   قطع درختان؛ درمان آفت 

 به گفته خســرو ثاقب طالبــي؛ عضو هيات علمي موسســه 
تحقيقات جنگل ها و مراتع كشــور مناطق آلوده به اين آفت 
ديگر قابل احيا نبــوده و قطع درختان آلــوده تنها راه كنترل 

بيماري زغالي بلوط اســت كه در صورت نهايي شدن تصميم 
براي كنترل اين آفت از طريق قطع درختان در اين منطقه بايد 
18 ميليون اصله درخت بلوط قطع شود و علاوه بر جنگل هاي 
زاگرس، درختان شمشاد در شمال كشور هم به اين آفت مبتلا 
شده اند. به گفته اين اســتاد دانشگاه، قطع درختان آلوده تنها 
كاري است كه مي توانيم براي كنترل روند نابودي جنگل هاي 
زاگرسي انجام دهيم. وي در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره 
به اين موضوع كه بحث  احياي جنگل ها بايد پس از پروژه هاي 
بهداشتي پيگيري و پيش از آن بايد بسترهاي لازم فراهم شود، 
مي گويد: كاشت گونه ها بايد از طريق بذر انجام گيرد اما به دليل 
اينكه جنگل هاي ايران به جز بخش هايــي كوچك، از طريق 
شاخه زادي تكثير مي شــوند، نمي توانيم اين كار را به خوبي 

انجام دهيم.
به گفته ثاقب طالبي طي سه ســال، يك ميليون و 132 هزار 
هكتار از شش ميليون هكتار مساحت جنگل هاي زاگرسي به 
كلي نابود شده و اگر اين روند ادامه پيدا كند، به زودي زود شاهد 
بيابان زاگرسي به جاي جنگل هاي زاگرسي خواهيم بود. عضو 
هيات علمي موسسه تحقيقات جنگل ها و مراتع كشور با تاكيد 
بر اين موضوع كه متاسفانه حساسيت نسبت به وضع جنگل هاي 
زاگرس خيلي كم اســت چرا كه در مقابل درياچه اروميه كه 
حدود يك ميليون هكتار وسعت دارد جنگل هاي زاگرس شش 
ميليون هكتار است، مي گويد: از سال 88 پديده خشكيدگي 
بلوط در زاگرس مشاهده شــده، اكنون اين بيماري به سرعت 
درحال گسترش است و تاكنون بيش از يك ميليون و 132 هزار 
و 220 هكتار از جنگل هاي زاگرس بــه بيماري قارچي مبتلا 

شده يا تحت تاثير حمله آفات چوب خوار از بين رفته است. 

   ايلام؛ آلوده ترين قسمت
بيماري قارچ زغالي براي نخســتين بار در اســتان هاي ايلام، 
فــارس، لرســتان و كهگيلويه و بويراحمد مشــاهده شــد. 
خشــكيدگي درختان بلوط در اســتان هاي ايلام، لرســتان، 
كرمانشاه، كهگيلويه و بوير احمد، فارس، چهارمحال بختياري 
و خوزستان بيشتر از ساير مناطق مشاهده شده است. در اين 
ميان ايلام با مساحتي برابر با 641 هزار و 543 هكتار بيشترين 
منطقه آلوده را به خود اختصاص داده است اما از سويي بعد از 
بيماري زغالي بلوط و نابودي تقريبي تمام درختان شمشــاد، 
در پي شيوع آفت زغالي شمشاد اين بار نوبت به درختان ارس 

رسيد. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات مراتع و جنگل ها 
با بيان اين مطلب مي گويد: اين آفت در منطقه »آقا سور« در 
منطقه ارجمند، مســير جاده هراز و فيروزكوه و بخش هايي از 
جنگل هاي سمنان و طارم نيز به شكل گسترده اي شيوع يافته 
اســت اما در منطقه گردنه چهارباغ گرگان اين آفت به شكل 
پراكنده مشاهده مي شــود. وي ادامه مي دهد: در واقع »ارس 
واش« نوعي انگل و يك گونه گياهي است كه محل و زيستگاه 
آن گونه هاي ارس است مانند انگل »دارواش« كه بر درختان 
راش و افراي شمال جوانه زده و جنگل نشينان از آن به عنوان 

علوفه دام اســتفاده مي كنند اما بر خلاف »دارواش« از »ارس 
واش« استفاده اي نمي شــود. به گفته اين استاد دانشگاه اين 
انگل در گذشــته هم ميان درختان ارس مشاهده مي شد اما 
هرگونه اي كه از حالت تعادل خارج شــود، خطرناك اســت و 
گاهي شــرايطي پيش مي آيد كه باعث ضعيف شدن درختان 
و شيوع آفات در ميان آنها مي شــود. ثاقب طالبي بر اين باور 
است كه گاهي دشــمن طبيعي يك آفت از بين رفته و باعث 
طغيان آن مي شود كه هنوز مشــخص نيست دشمن طبيعي 
آفت »ارس واش« چه بوده كه پس از نابودي آن شاهد شيوع 

گسترده اين آفت هستيم. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات 
جنگل ها و مراتع با بيان اين مطلب كه در منطقه »آقا ســور« 
ارس واش را بر روي درختاني مشاهده مي كنيم كه قطر آن به 
بيش از يك متر هم مي رسد اما در برخي مناطق ديگر اين آفت 
بر روي سرشاخه هاي جوان مشاهده مي شود، ادامه مي دهد: 
ميوه هاي اين درخت پرتابي و چســبناك اســت و زماني كه 
پرتاب مي شــود گاهي تا 18 متر دورتر افتــاده و باعث انتقال 
 انگل مي شود همچنين پرندگان نيز عامل انتقال آن از درختي

 به درخت ديگر هستند. 

»كسب و كار« از شيوع آفت زغالي در ميان درختان بلوط گزارش مي دهد 

زاگرس در عزاي درختان بلوط

يكي از افتخــارات ما در 150ســال 
گذشــته اين اســت كــه از معدود 
كشــورهاي توليد كننــده چاي در 
جهان بوده ايــم، اما اكنــون يكي از 
افتخارات مان اين است كه چهارمين 
وارد كننده چاي هســتيم. آنچه از رويدادهــاي 3 دهه اخير 
بر مي آيد، اينكه ما به همان شــكلي كه در توليد و بازار فرش، 
زعفران، پسته، خشكبار، خاويار و پنبه قافيه را باخته ايم، در 
صنعت چاي نيز بلايي مشابه بر ســر خود آورده ايم و اين در 
حاليست كه در طول تاريخ، ايران توليد كننده منحصر به فرد 
اين كالاها بوده و همواره حتي در آثار ادبي و سينمايي غربي ها 
نام ايران در كنار فرش و پسته و خاويار و پنبه و زعفران نشسته 
اســت. طعم تلخ چاي زير زبان چايكاران مزه مزه مي شود و 
هيچ قندي دنياي اين روزهاي چايكاران را شيرين نمي كند. 
مي گويند، برخي چايــكاران باغ هاي چــاي را رها كرده اند، 
طلب شان پرداخت نمي شود و توان تامين هزينه هاي زندگي 

را ندارند.
 نماينده مردم لاهيجان در مجلس صراحتا اعلام مي كند كه 
»واردات بي رويه چاي كمر توليد را شكسته است.« چايكاران 
مي گويند: معيشت شان به سختي مي گذرد و توان ادامه وضع 
موجود را ندارنــد، حال آنكه نه ســرمايه اي دارند كه فعاليت 
ديگري را شروع كنند و نه باغ ديگري دارند كه عايدي داشته 

باشد. 

    شرايط سخت چايكاران ايراني 
امير مظفرنوري، رئيس اتحاديــه توليد كنندگان و چايكاران 
كشور به »كســب وكار« مي گويد: چايكاران به فقر افتاده اند، 
تنگدستي توان ادامه شــرايط موجود را نمي دهد و چايكاران 
مجبورند براي گــذران زندگي زمين هاي خــود را به فروش 
برســانند يا تغيير كاربري بدهند. وي با اشاره به اينكه قيمت 
خريد چاي با هزينه برداشت آن تناسبي ندارد، ادامه مي دهد: 
قيمت خريد تضميني كه دولتي ها براي خريد برگ سبز چاي 
اعلام كردند هزينه هاي برداشت را پوشش نمي دهد و انگيزه 
چايكاران را براي برداشت چاي و حضور در باغ ها از بين برده 

است. 
مظفر نوري يادآور مي شود كه اين امر تنها مشكل چايكاران 
در سال  هاي اخير نيست. دو سال است كه تعاون روستايي به 
چايكاران كود شــيميايي نمي دهد، حواله مي دهد اما كودي 
براي عرضه وجود ندارد. اين امر نيز بر مشكلات چايكاران اضافه 
شده است، به اين امر هزينه هاي انبارداري، انتقال به كارخانه و 

هزينه كارگر براي برداشت و... را نيز بايد افزود. 
وي با تاكيد بر اينكه چايكار در نهايت ســختي به سر مي برد 
خاطرنشــان مي كند: چايكار در پايان مهر تا ارديبهشت كه 
دوباره وارد باغ مي شود درآمدي ندارد و در سال هاي گذشته 
به كشاورزان مساعده داده مي شد تا در ماه هاي بيكاري بتوانند 
هزينه هاي زندگي را پوشش دهند اما در سال هاي اخير نه تنها 

اين مساعده از چايكاران دريغ شده است، بلكه فشارهايي به 
كشاورز وارد شده اســت كه توان ادامه زندگي را ندارد. مظفر 
نوري، با اشــاره به اينكه در گذشــته حتي 70 هزار تن چاي 
خشك نيز در داخل كشور به توليد رسيده است، مي گويد: در 
حال حاضر بيش از 25 هزار تن چاي در كشور توليد نمي شود، 

حال آنكه بازار چاي كشور در دست واردات است. 

    بازار بد چاي ايراني
 وي در بخشــي از صحبت هاي خود به توزيع چاي ســنواتي 
اشــاره مي كند كه در حال حاضر مهم ترين مشــكل صنعت 
چاي اســت و ادامه مي دهد: درحال حاضر نيز مقادير زيادي 
چاي ســنواتي در انبارها موجود اســت كه اين چاي پس از 
فرآوري، دوباره وارد بازار مي شود كه به توليد ضربه زده و آن 
را با شكست روبه رو مي كند و اين در حاليست كه قرار بود در 
صورت معامله، اين چاي ها به بيرون از مرزها فرســتاده شده 

و در داخل كشور عرضه نشــوند زيرا عرضه چاي سنواتي در 
داخل، كشاورز و صنعتگر را نابود مي كند. به گفته مظفر نوري 
چاي هايي كه از خارج با بسته بندي هاي شــكيل وارد ايران 
مي شوند اغلب داراي مواد افزودني هستند و اين نوع چاي به 
دليل عطر و رنگ زيادي كه دارد، اغلب با ذائقه مصرف كننده 
هماهنگ است و خيلي سريع بازار تقاضا را به نفع خود جذب 
مي كند. وي در ادامه با اشــاره به اين موضــوع كه اين عطر و 
رنگي كه از آن به عنوان مواد طبيعي داخل چاي نام مي برند، 
مواد افزودني هســتند كه به چاي هاي غيرخوراكي كه اغلب 
كاربرد صنعتي دارند و بسياري از آن از ايران صادر شده است، 
اضافه مي شــوند و پس از آن دوباره با بسته بندي هاي بسيار 
شكيل وارد كشور مي شوند و با قيمت بالا به فروش مي رسد، 
ادامه مي دهد: رنگ چاي به محض وارد شــدن در آب جوش، 
پخش مي شود و اين مشــكل را مصرف كننده اي كه آشنا به 
ويژگي هاي رنگ و عطر چاي طبيعي نيست، متوجه نمي شود 

 و گمان مي كند كــه اين رنگ و عطــر از كيفيت خوب چاي 
خارجي است. 

    بايد فاتحه چاي ايراني را خواند
در اين ميان، گفته مي شود كه امسال ميزان برداشت برگ سبز 
چاي 25 درصد از سال گذشته نيز كمتر شده است. چايكاران از 
داشتن محصول ناراضي هستند و توليد را عامل گرفتاري خود 
مي دانند چراكه اگر محصول را برداشت نكنند باغ شان از بين 
مي رود و براي دوره هاي بعدي با مشكل مواجه مي شوند و اگر 
قصد برداشت داشته باشند بايد هزينه هاي كارگري بپردازند 
كه قيمت هاي تعيين شــده  خريد تضمينــي جوابگوي اين 
هزينه ها نيست. نعمت ياور زاده كه خود يكي از توليدكنندگان 
قديم چاي در لاهيجان است، مي گويد: به دليل بي توجهي ها و 
نبود حمايت از اين محصول كم كم فاتحه چاي ايراني خوانده 
مي شود. وي از نبود بازار مصرف مناسب داخلي و خارجي براي 

چاي ايراني ابراز تاسف مي كند و بر اين باور است كه افزايش 
قاچاق چاي باعث شده انگيزه براي واردات رسمي چاي و در پي 
آن مجوزهاي خريد چاي خشك داخلي كاهش يابد. به گفته 
اين چايكار، گاهي وعده هايي براي پيگيري مشكلات چايكاران 
داده مي شــود و هراز گاهي دل چايكاران را به حل مشكلات 
خوش مي كند، اما به نظر مي رســد طعم خوش چاي وارداتي 
كه ذائقه ايراني ها را نيز به خود جلب كرده، جايی براي حضور 
چاي ايراني در سبد خريد خانوار ايراني باقي نگذاشته است. 
وي در ادامه مي گويد: متاسفانه در اين خصوص فرهنگ سازي 
نيز نمي شود و نام هاي آشناي چاي هاي وارداتي هر روز جاي 
خود را در سبد خريد ايرانيان بازتر مي كنند. ياورزاده معتقد 
است كه چاي داخلي به خاطر عدم حمايت دولتي، توان رقابت 
با حجم عظيم واردات چاي هند و سريلانكا را ندارد و علاوه بر 
آن توليد چاي ما به قدري كاهش يافته كه امكان تامين نياز 

داخلي بدون واردات نيست. 

 »كسب وكار« از واردات بي رويه چاي به ايران گزارش مي دهد

رنگ پريدگي طلاي سبز ايران 
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گردشگری

 دو روز از نخستين روزهاي مدرسه در سال تحصيلي جديد 
گذشــت. اما حال مدارسي كه ســال هاي سال نخستين 
روزهاي مدرسه را به چشم ديده اند، چندان خوش نيست. 
آنقدر حال ناخوشي دارند كه هر روز خبر ويراني يكي از آنها 
به گوش مي رسد. قدمت مدارس قديمي كه در تهران هنوز به 
سختي نفس مي كشند ديگر به يك قرن رسيده است و براي همين به نگهداري، مرمت 
و بازسازي بيشتري نياز دارند. مدارسي كه با وجود گذشت سال ها از ساختشان هنوز 
هم ميزبان دانش آموزاني است كه سر كلاس هايشان بنشينند و درس ها را از بر كنند. 
در اين گزارش به سراغ سه مدرسه قديمي تهران رفتيم كه يكي از آنها را چند روز پيش 
تخريب كردند و دو مدرسه ديگر آرام آرام در خود در حال فرو ريختن و ويراني هستند. 

  مدرسه پسرانه البرز 
آخرين ديدار اهالي رسانه به همراه احمد مسجدجامعي، عضو شوراي شهر تهران چندان 
خبرهاي خوشي از اين مدارس قديمي تهران نمي دهد. دبيرستان البرز كه بسياري از 
افراد سرشــناس اين دوران در آن درس خوانده و فارغ التحصيل شده اند و هنوز هم  
دانش آموزان بسياري براي اينكه شاگرد اين دبيرستان باشند سر و دست مي شكنند 
به طوري كه امسال 5 هزار نفر براي ورود به اين مدرسه آزمون ورودي داده اند. مساحت 
مدرسه اي كه در زمان ساختش 143 هزار متر مربع بود كه طراحي آن توسط ماركوف 
فرانسوي صورت گرفت، تنها50 هزار متر باقي مانده اســت. سال 53 بخشي از اين 
مدرسه در اختيار دانشگاه اميركبير قرار گرفت و سال 59 قسمت شمالي اش به تربيت 
معلم رسيد. با اين حال در سال 2000 بود كه به عنوان مدرسه ماندگار شناخته شد و 
يك سر و گردن خودش را از ساير مدارس قديمي بالاتر برد اما با وجود اينكه به ثبت 
رسيده است و عناوين مختلفي را به خود اختصاص داده توجهي كه بايد و شايد به آن 
نمي شود و روز به روز خطر ويراني آن رو به افزايش است. از آنجايي كه هزينه نگهداري 
اين مدرسه بسيار بالاست و از ابتداي سال جاري تا امروز 500 ميليون تومان هزينه 
نگهداري اش شده اما باز هم نياز به هزينه هاي بالاتر دارد. اين در حالي است كه گفته 
مي شود سازمان ميراث فرهنگي يك ريال بابت حفاظت از اين ميراث صرف نكرده 
است. با وجود تمام تلاش هايي كه از سوي مسئولان مدرسه براي نگهداري دبيرستان 
صورت مي گيرد و زير زمين آن مرمت و بهسازي شده اما روي آجرهاي قديمي اش 
رنگ سفيد خورده و جداره پايين ديوارهايش با موكت سبز پوشانده شده اند كه نشان 
از نبود بودجه براي رسيدگي بهتر به در و ديوار آن دارد. از طرف ديگر بايگاني 90 ساله 
پرونده هاي دانش آموزان دبيرستان البرز هم حال خوشي ندارد و در توده اي از خاك و 
رطوبت در حال ويراني است. خبر بدتر اما مربوط به زمزمه هاي تخريب خانه معاونان 
دكتر جردن است. مردي كه خانه اش خيلي پيش تر در جريان ساخت و ساز دانشگاه 
اميركبير با خاك يكسان شــد. خانه  معاونان جردن حالا افتاده است پشت محوطه 
ورزشي مدرسه البرز. خانه  اي كه هنوز جان دارد و سر پاست و مي تواند كاربري مناسبي 

پيدا كند. گويا قرار است موزه اي در مدرسه ايجاد شود و چه جايي مي تواند بهتر از اين 
مكان باشد، با اين وجود شنيده شده كه قرار است طي دو هفته اول مهر اين خانه هم 

مانند خانه جردن تخريب شود. 

  مدرسه دخترانه انوشيروان
مدرسه ديگري كه به همراه مسجدجامعي بازديد شد مدرسه تاريخي انوشيروان بود. 
ضرورت ايجاد اين دبيرســتان ويژه دختران در تهران توسط اردشير جي شاپورجي 
احساس شد و انجمن زرتشتيان تهران در خردادماه سال 1309 خورشيدي آن مطرح 
كرد. در آن زمان نامه اي به اردشير جي شاپورجي از طرف خانم رائن بانجي بايي فرستاده 
شد كه مبلغ هزار روپيه هندوستان براي ساخت دبيرستان پيشنهاد كرده بود به شرط 
اينكه زمين آن را دولت ايران يا انجمن زرتشتيان تهران واگذار كند. بالاخره بعد از چند 
سال در سال 1312 با حضور رئيس الوزرا و عده اي از رجال پي ساختمان دبيرستان 
دخترانه انوشيروان دادگر گذاشته شــد و سنگ بناي ساخت اين مدرسه نيز توسط 
فروغي، وزير آموزش و پرورش وقت گذاشته شد و هم اكنون در فهرست آثار ملي ايران 
به ثبت رسيده است اما آنچه كه از ظاهر امر برمي آيد مدرسه از وضعيت خوبي بهره مند 
نيست و كاشي هاي كنده شده و آجرهاي فرو ريخته مدرسه اين اوضاع نابه سامان را 
فرياد مي زنند. 10 درصد دانش آموزان اين مدرسه را زرتشتيان و باقي دانش آموزان را 
ساير اديان دربرمي گيرد. مدير مدرسه گلايه دارد از اينكه  مدرسه به تنهايي قادر به 
نگهداري خود نيست و دانش آموزان را قشر ضعيف جامعه دربرمي گيرد و از طرف ديگر 
براي بهبود وضعيت مدرسه نياز به هماهنگي سازمان ميراث فرهنگي، انجمن زرتشتيان 
و آموزش و پرورش است كه هنوز اين هماهنگي به وجود نيامده و چوب آن را ويراني 
هر روزه مدرسه مي خورد. از آنجايي كه حدود سال 72؛ سالن امتحانات مدرسه مورد 
تهاجم حريق قرار گرفت سرعت ويراني مدرسه نيز بيشتر شد. كتابخانه مدرسه نيز كه 
بيشتر شبيه مخروبه درآمده و كتاب ها روي زمين و ميزها پراكنده شده اند كه دارند 
خاك مي خورند و نشان مي دهد كسي به فكر رسيدگي اين اوضاع نابه سامان نيست. 
اين مدرسه كه توسط ماركوف طراح فرانسوي ساخته شده است ويژگي هاي منحصر 
به فرد معماري دارد، از جمله شباهت آن به برخي ويژگي هاي بناي تخت جمشيد حائز 
اهميت است كه بايد براي حفظ آن كوشــش كرد همچنين تمام كلاس هاي آن به 
گونه اي است كه تعداد پنجره هاي زيادش موجب خنكي كلاس ها مي شود با اين حال 

هنوز اين مدرسه سيستم گرمايشي و سرمايشي مناسب ندارد. 
اين مدرسه با وجود آنكه ثبت ميراث فرهنگي شده است اما ساخت و ساز عجيبي در 
حريم آن صورت گرفته كه بايد مسئولان ميراث فرهنگي و رسانه ها پيگير آن باشند 
كه چگونه ساختمان به اين بلندي مشرف به مدرسه دخترانه ساخته شده و منظر 
يك بناي تاريخي را از بين برده است؟ احتمال مي رود آزمايشگاه اين مدرسه پس از 
دارالفنون و مدرسه مروي سومين آزمايشگاه مدرسه اي در تهران باشد اما به خاطر 

كمبود اعتبار سبب شده تا آزمايشگاه اين مدرسه نيمه فعال شود. 

 مدرسه فرخ منش 
در حالي كه مدارس قديمي تهران وضعيت خوبي ندارند خبري حاكي از ويراني يكي از  آنها  
دل هر شنونده اي را به درد مي آورد. مدرسه فرخ منش ديگر وجود ندارد، مدرسه اي كه 
50 سال ميزبان دانش آموزان بسياري بود ديگر جان ندارد و با خاك يكسان شد، آن هم در 
روزهاي آغاز سال تحصيلي. با تخريب اين مدرسه يكي از بناهاي منحصر به فرد با معماري و 
نماي ايراني- اسلامي در تهران براي هميشه از بين رفت. در طي سه روز به راحتي مدرسه اي 
كه نيم قرن عمر داشت باقي نماند و كارگران بدون توجه به اينكه چه مكاني را دارند ويران 
مي كنند با بولدوزر به جان آجرها و كاشي هاي مدرسه اي كه گفته مي شود استاد حسن 
اسماعيل كاشي نماي بيروني آن را در سال 1335 به پايان برده، افتاده اند و الان هم با تجهيز 
كارگاه ساختماني بتن ريزي پايه هاي ساختمان نامعلومي را روي بقاياي اين مدرسه آغاز 
كرده اند. ديگر مردم شهر از داشتن يكي از بزرگ ترين فضاهاي آموزشي با معماري و نماي 
ايراني – اسلامي در تقاطع خيابان مطهري و خيابان ميرزاي شيرازي محروم شدند. در 
تاريخچه اين مدرسه آمده است كه بعد از انقلاب به مدرسه فاطمه زهرا تغيير نام داده و 
در اوايل دهه 70 اداره آموزش و پرورش منطقه 6 با توجه به زيبايي اين ساختمان آن را به 

عنوان مركز اين اداره انتخاب كرده است. سرانجام با خروج اين اداره از 15 سال پيش مدرسه 
به دو پلاك جداگانه بدل شده با نام هاي مدرسه راهنمايي دخترانه فاطمه زهرا و دبيرستان 
فني شيخ صدوقي كه به ثبت ميراث فرهنگي رسيده است. تحقيقات محلي سايت ميراث 
گوياي آن اســت كه يك ماه پيش از تخريب مدرسه فرخ منش، ساختمان مجاور آن كه 
منزل دكتر الهي بوده و بعدها توسط بيمارســتان ياس خريداري مي شود و به شخص 
نامعلومي فروخته شده و احتمال مي رود كه قرار است در اين محل پاساژ بزرگي ساخته 
شود. همزماني تخريب اين مدرسه با تخريب ملك دكتر الهي اين گمان را در ميان اهالي 
محله لارستان ايجاد كرده است كه هدف از تخريب اين مدرسه ساخت يك مركز تجاري 
بزرگ در سه پلاك باشد. با اين همه برخي ديگر نيز مي گويند كه خيري كه بيش از سه 
دهه به مدرسه فاطمه زهرا كمك مالي مي كرده قصد دارد يك مجتمع بزرگ آموزشي در 
ملك مدرسه فرخ منش تاسيس كند. هرچند كه هنوز مشخص نيست كه به جاي اين بناي 
آموزشي قرار است كه چه بناي ديگري ساخته شود. آيا زمين اين مدرسه قديمي تخريب 
شده همچنان آموزشي مي ماند يا اينكه تبديل به پاساژ و مجتمع تجاري ديگري در خيابان 

مطهري بدون در نظر گرفتن المان هاي معماري شهري ايراني - اسلامي خواهد شد.

 »كسب و كار«  از ويرانی سه مدرسه قديمي تهران گزارش می دهد

ويراني؛ در كمين مدرسه هاي تاريخي تهران 

»تور تركيه سه شب و چهار روز، فقط 
700 هزار تومان، پرواز 24 ســاعت 
بعد«. قطعا از اين دست پيامك ها به 
دست شما بســيار رسيده و در خيلي 
اوقات وسوسه شده ايد چنين تورهاي 
لحظه اي را امتحان كنيد. يك ســري از افراد عشــق سفر كه 
معمولا مجرد هم هستند با آگاهي از تورهاي لحظه اي سريعا 
شــال و كلاه مي كنند و عازم سفر مي شــوند. در طرف ديگر 
عده زيادي هم هســتند كه با بدبيني به چنين تورهايي نگاه 
مي كنند و ترجيح مي دهند، ريســك نكنند و همان تورهاي 
گران  قيمت را تهيــه كنند. اصل ماجرا چيســت؟ چرا برخي 
تورها تا 30 درصــد قيمت هاي خود را پاييــن مي آورند؟ آيا 
آن گونه كه برخي سايت ها و مسئولان اعلام مي كنند، چنين 
تورهايي كلاهبرداري است و تكرار آن ســبب كسادي بقيه 

تورها مي شود؟ 

  چرا تورهاي لحظه آخر ارزان مي شوند؟
  مهم ترين دليل چنين اتفاقي آن اســت كــه آژانس هاي 
مســافرتي پكيج هاي تور خود را به صورت چارتر و غيرقابل 
لغو شــدن چندين ماه زودتر خريداري مي كنند. آژانس هاي 
مسافرتي تا چند روز پيش از شــروع پرواز تورهاي خود را با 
بالاترين قيمت ممكن و ســود به فروش مي رســانند اما اگر 
صندلي خالــي بماند به مرور قيمت تورهــاي خود را كاهش 
مي دهند تا جاهاي خالي را پر كنند. اين روند كاهش قيمت ها 
ادامه پيدا مي كند تا چند ساعت مانده به پرواز كه اگر باز هم 
صندلي خالي بماند قيمت ها به طرز باورنكردني پايين مي آيد. 
  ايــن كاهش قيمت ها هــم گاهي از جانــب هتل ها اتفاق 
مي افتد و تخفيف هاي عمده و ويژه اي را براي آژانس ها منظور 
مي كنند. اين اتفاق ها معمولا زماني رخ مي دهد كه از مسافران 
كشورهاي ديگر در اين شهرها كاسته مي شود و هتل ها براي 
پر كردن اتاق هاي خود به آژانس هــاي ايراني تخفيفات ويژه 
مي دهند. آژانس ها هم مسلما از چنين موقعيت هايي نهايت 

استفاده را مي برند. 
  چرا برخي تورها خالي مي مانند؟

 در مواردي به علت رقابت فشــرده و پروازهاي زياد، تعداد 
پكيج هاي تورها از تعداد مســافران بالاتر مي ر ود و نســبت 
منطقي عرضــه و تقاضا از بيــن مي رود به عنــوان مثال، در 
تابستان همين امسال با افزايش طبيعي استقبال مردم براي 
ســفر به آنتاليا، در حدود 100 تا 150 پرواز هفتگي به شهر 
آنتاليا صورت مي گرفت. با اين حســاب در همان دوران پيك 
مســافر هم بعضي آژانس ها با كمبود مســافر روبه رو شدند و 
به طور مثال تور يك ميليون و 700 هزار توماني آنتالياي خود 
را حتي به قيمت يك ميليون تومان هم فروخته اند. شــهري 
مانند استانبول اما به علت آنكه هميشه مشتريان مخصوص به 
خود را دارد در بيشتر اوقات قيمت تورهايش ثابت است. به طور 
مثال كشــور تايلند هم چون كه ميــزان پروازهايش با تعداد 

متقاضيانش تقريبا برابر است، به ندرت چنين اتفاقي برايش رخ 
مي هد و در تمام فصل ها معمولا قيمت تورهايش يكسان است. 
  دليل ديگر هم ارتباط مستقيمي با شــرايط داخلي دارد، به طور 
مثال در ماه مبارك رمضان به شدت از ميزان مسافران كم مي شود و 
آژانس ها به اموال شان چوب حراج مي زنند. در خردادماه و تيرماه به 
علت همزماني با امتحانات مدارس، دانشگاه ها و كنكور همان طور كه 
از ميزان گردشگران داخلي كم مي شود، تمايل به سفرهاي خارجي 
هم كاهش پيدا مي كند. دوبي هم به علت گرماي بيش از حد در فصل 
تابستان متقاضيان چنداني ندارد و قيمت هايشان كاهش پيدا مي كند. 

  كاهش قيمت ها معمولا چقدر است؟
 ميزان كاهــش قيمت هــا در چنين تورهايــي معمولا بين 
10 تــا 30 درصد قيمت اصلي اســت. نكته مهــم در چنين 

تورهايي آن اســت كه آژانس هاي مســافرتي با اين كاهش 
10 تا 30 درصدي از ســود خود كم مي كننــد و ضرري هم 
متوجه آنها نمي شــود. در برخي موارد هم البته برخي تورها 
به اندازه اي خالي از مسافر مي مانند كه آژانس هاي مسافرتي 
 با كاهش 50 درصــدي قيمت هاي خود ســعي مي كنند از 

ضررشان كم كنند. 

  چه كشورهايي تور لحظه اي دارند؟
به همان علت مدت زمان محدود، اين تورها براي كشورهايي 
مورد اســتفاده قرار مي گيرند كه نيازي به اخذ ويزا ندارند يا 
آنكه مدت زمان زيادي صرف گرفتن ويزا نمي شــود. در راس 
اين كشــور ها تركيه و بعد از آن مالزي، ســريلانكا، بلاروس، 
گرجستان و... وجود دارند. كشورهايي مثل هندوستان، چين 

و دوبي كه براي گرفتن ويزاي آنها مدتي زمان صرف مي شود 
 نيز آژانس هاي مســافرتي معمولا از 8 روز قبل پرواز اقدام به 

فروش مي كنند. 
آژانس هــاي مســافرتي معمولا 48 ســاعت قبــل از تاريخ 
برگزاري تور اقــدام به فروش تورهاي چارتــر خود مي كنند 
كه خالــي ماندن آنهــا بــراي آژانس هاي مســافرتي ضرر 
بســيار زيادي محسوب مي شــود، حتي در برخي اوقات اين 
قيمت ها تا 60درصد نيــز كاهش پيدا مي كنــد! اين حالت 
 براي تعطيلات عيد، تابســتان و تعطيلات رســمي طولاني 
بيشــتر پيش مي آيد چرا كه در زمان هاي تعطيلات رسمي و 
مدت دار، مسافر به اين مقاصد زيادتر از هر زمان ديگري است 
و به همان نسبت آژانس هاي مسافرتي اقدام به چارتر نمودن 
پرواز و گارانتي كردن هتل ها مي كننــد و به دليل حجم زياد 

اين اجاره ها پاره اي اوقات نمي توانند تورهاي خود را به صورت 
كامل بفروشند. 

  تورهاي لحظه اي كلاهبرداري مي كنند؟
همه ويژگي هاي مثبت تورهاي لحظه اي در حالي اســت كه 
گاهي برخي آژانس ها از اين فرصت استفاده مي كنند و با اعلام 
 قيمت غيرواقعي براي تورها، مردم را به دفاتر خود مي كشانند 
و بعد هم با تشــريح جزئيات خدمات تور و اعلام قيمت هاي 
جداگانه براي هريــك از خدمات، رقم ديگري را مشــخص 
مي كنند.  از اين موارد البته معدود هســتند و بيشتر افرادي 
كه از تورهاي لحظه اي استفاده مي كنند از تجربه خود راضي 
هستند و معتقد ند كه هم خدمات چنين تورهايي مانند ساير 

تورهاي ديگر بوده و هم قيمت هايشان بسيار پايين تر است. 

آيا تورهاي لحظه آخر بهترين موقعيت براي يك سفر خارجي است؟

پشت پرده  تورهاي ارزان قيمت لحظه اي



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2759 سه شنبه 19 اردیبهشت ماه

اين روزها صادرات دام ســبك زنده 
 در حالي عنوان مي شــود كه اين كار 
به ضرر توليد داخل است و مسئولان 
بايد به فكــر پر كــردن ظرفيت هاي 
خالي باشند تا شاهد ورود دام قاچاق 

به صورت آلوده نباشيم. 
همواره در نيمه دوم سال نياز مردم به انواع گوشت افزايش پيدا 
مي كند و صحبت هايي كه در رابطه با صادرات دام زنده مطرح 

مي شود، بايد كارشناسي شده باشد. 
رئيس اتحاديه گوشــت گوســفندي تهران با اعلام اين خبر 
گفت: صادرات دام بايد مــازاد بر نياز داخل صــورت گيرد و 
يك رويــه كاري كارشناســي شــده را در آن اعمــال كرد 
 چراكه نياز بازار به گوشــت در نيمه دوم ســال روند افزايشي 

خواهد داشت. 
علي اصغر ملكي در گفت وگو با »كسب و كار« ادامه داد: در حال 
حاضر ميادين از دام اشباع شده است و مشكلي براي تامين نياز 

داخلي نخواهيم داشت. 
وي عنوان كرد: هم اكنون صادرات گوشت گوسفندي به صورت 

محدود و به كشورهاي همجوار انجام مي شود. 
17 جايگاه سيار براي عرضه دام در عيد قربان

ملكي با اعلام اينكه شــاهد افزايش قيمت گوشت گوسفندي 
تا عيد قربان نخواهيم بود، تصريح كرد: 17 جايگاه سيار براي 

عرضه دام در روز عيد قربان در نظر گرفته شده است. 
اين فعال صنفي با ارائه پيشــنهاداتي به خريداران دام در روز 
عيد قربان اظهار داشت: خريداران در ساعات ابتدايي روز عيد 
به مراكز فروش مراجعه نكنند چراكه تجربه نشــان مي دهد با 

ازدياد جمعيت مشكلاتي به وجود خواهد آمد. 
علي اصغر ملكي با اعلام اينكه برخــي مواقع ازدحام در مراكز 
فروش باعث بالا رفتــن قيمت ها خواهد شــد، گفت: مردم با 
آرامش براي خريد اقدام كنند و به طور حتم شــيوه مطلوبي 
را در ارائه خدمات و مشتري مداري توسط فروشندگان شاهد 

خواهند بود. 
وي ادامه داد: در مراكز فروش دام، قربانگاه تعبيه مي شود و با 
حضور دامپزشك نظارت هاي جدي بهداشتي صورت خواهد 

گرفت. 
رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي تهران گفت: قيمت گوشت 

گوسفندي از يك سال و نيم گذشــته تغييري نداشته است و 
حتي در برخي مواقع، شــاهد كاهش چند درصدي قيمت ها 

هم بوده ايم. 

ملكــي ادامــه داد: در حــال حاضــر نــرخ هــر كيلــو  
گوشــت گوســفندي شــقه بدون دنبــه 27 هــزار تومان 
 بــه مشــتري عرضــه مي شــود و قيمــت عمــده آن 

23 هزار پانصد تــا 24 هزار تومان اســت. علي اصغر ملكي از 
فعاليت 1000 واحد صنفي تحت پوشــش اتحاديه گوشــت 
گوسفندي خبر داد و گفت: اخطار هاي لازم به واحد هايي كه 

فاقد پروانه كســب نيستند داده شده اســت و در اين راستا با 
اتحاديه هايي همچون گوشت گاوي و پرنده و ماهي همكاري 

داشته ايم. 

افزایش مصرف گوشت گوسفندي

صادرات دام با نیاز سنجی داخلی انجام شود

اصناف

رئيس اتحاديــه آبميوه ، بســتني و 
كافي شاپ تهران گفت: فعالان رسته 
آب ميوه و بســتني حق ارائه هرگونه 
محصول گرم به مشــتريان را نداشته 
و در صورت مشــاهده با واحد صنفي 

برخورد خواهد شد. 
اسكندر آزموده سفيدي در گفت وگو با »كسب و كار« افزود: 
طبق دستورالعمل اتحاديه تنها كافي شــاپ ها مي توانند در 
زمينه ارائه محصولات گرم فعاليت داشــته باشند و اتحاديه 

بر فعاليــت كليه واحدهــاي صنفي نظارت خواهد داشــت.  
وي با اعلام اينكه طبق قوانين بانوان نمي توانند پشــت كانتر 
كافي شــاپ فعاليت كنند، گفت: خانم ها بــراي اخذ پروانه 
كســب بايد فرد ذكوري را به عنوان مباشــر خود به اتحاديه 

معرفي كنند. 
آزموده سفيدي ادامه داد: حداقل مساحت براي محل كسب 
بستني و آبميوه فروشــي 14 متر و براي كافي شاپ 20 متر 

است. 
رئيس اتحاديه آبميوه ، بستني و كافي شــاپ تهران با اشاره 

به درصد كم روغن پالم در بستني هاي توليدي كارخانجات، 
اظهار داشت: اين روغن در كارخانه ها به بستني اضافه مي شود 
و واحدهاي صنفي كه بستني سنتي توليد مي كنند، به هيچ 

عنوان از اين ماده استفاده نمي كنند. 
 آزموده ســفيدي با اعلام اينكه براي اضافــه كردن روغن به 
بستني نياز به دستگاه هموژن و پاستوريزاسيون است، تصريح 
كرد: اين رويه در كارخانجات صورت مي گيرد و وجود پالم در 

بستني سنتي صحت ندارد. 
وي از فعاليــت 1200 واحــد صنفــي داراي پروانه كســب 

خبــر داد و گفــت: 400 واحــد صنفي غيرمجاز در ســطح 
 شــهر فعاليت مي كننــد و اتحاديه بــه دنبال ســاماندهي

 اين مراكز است. 

برنامه اي براي افزايش قيمت ها نداريم
 اين فعال صنفي افزايش 20 درصدي نرخ بستني را مربوط به 
اسفندماه سال گذشته عنوان كرد و تاكيد كرد: تصميمي براي 

تغيير تعرفه ها تا پايان سال جاري نداريم. 
اسكندر آزموده سفيدي در تشريح قيمت انواع بستني گفت: 

قيمت هر كيلو بستني ســنتي ممتاز 9 هزار تومان، بستني 
ميــوه اي از 10 تا 12 هزار تومان، بســتني ســنتي خامه دار 
پسته اي 12 هزار تومان، بستني سنتي خامه دار ويژه 10 هزار 

تومان و قيمت فالوده 6 تا 7 هزار تومان است. 
رئيس اتحاديه آبميوه و بســتني، آبميوه و كافي شاپ تهران 
تاكيد كرد: مردم مي توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف، 
علي الخصوص گران فروشي و رعايت نكردن اصول بهداشتي، 
با شماره تلفن هاي 66122542 و 66438239 تماس حاصل 

كنند.

رئيس اتحادیه آبميوه ، بستني و كافي شاپ تهران عنوان كرد

ممنوعیت فروش محصولات گرم توسط رسته آبمیوه و بستني
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير
B2B 5 توصيه د    ر فروش

فروش ســازماني )B2B( مستلزم ذهنيتي 
متفاوت از فروش صنعتي است. با اين وجود    ، 
بســياري از صاحبان كســب وكار همچنان 
نمي د    انند     چگونه رويكرد     فــروش خود     را با 

مشتريان تجاري تطبيق د    هند    . 
مايك ويتني، مد    ير واحد     ياد    گيري د    ر شركت 
Morris Group، يكــي از شــركت هاي 
فعال د    ر زمينه فروش ســازماني با ۴۵ سال 
ســابقه د    ر اين حوزه د    ر ياد    د    اشت حاضر به 
بيان اشتباهات رايج سازمان ها د    ر فروش هاي 
صنعتــي اشــاره د    ارد     كــه جهــت تحقق 
 اهد    اف فــروش بايد     از اين اشــتباهات اكيد    ا 

خود    د    اري كرد    . 

1- اين تصور كه تماس هاي ســرد     
منجر به فروش خواهد     شد    

زماني بود     كــه به د    ليل كمبــود     اطلاعات و 
محد    ود    يت رسانه هاي ارتباطي، تماس هاي 
ســرد     منجر به فروش و تحقق اهد    اف تعيين 
شــد    ه د    ر فروش هاي B2B مي شــد    ند     اما 
اينگونه تكنيك ها د    ر حال حاضر اثربخشــي 

خود     را از د    ست د    اد    ه اند    .
 ازاينرو قبل از هرگونه تماسي ابتد    ا از طريق 
بســترهاي اطلاعاتي موجود     نظير اينترنت 
د    رباره ســازمان هاي مورد     نظر بررسي هاي 
لازم را به عمل آورد    ه و آن را اعتبارسنجي و 

ارزش گذاري كنيد    . 
آيا پيگيري اين مشــتريان سازماني سود    آور 
اســت يا چه چالش هايي به د    نبال آن وجود     
خواهد     د    اشت؟ به طور مثال د    ر برخي موارد    ، 
فروش بــه ارگان هاي نيمه د    ولتــي به د    ليل 
حواشي آن به ويژه د    ر وصول مطالبات چند    ان 
توصيه نمي شود    . پس قبل از هرگونه تماسي 
د    ست كم 3 د    ليل خوب براي برقراري ارتباط 
 با آن ســازمان بيابيد     و ســپس اقد    ام كنيد    . 
يك فروشــند    ه متبحــر B2B كــه بتواند     
اطلاعات مفيد     را گردآوري و فيلترهاي لازم 
را روي آن اعمال كند     د    ر د    ريافت سفارش نيز 

عملكرد     موفق تري خواهد     د    اشت. 
ادامه دارد...

اورژانس کسب و کار مهارت های مديريتي 

نظرات خود را درباره نحوه عملكرد كاركنان برتر، آن طور 
كه شايسته است در اختيار آنها قرار دهيد. براي اين كار 

به توصيه هاي زير عمل كنيد: 

حوزه هايي كه نياز به تقويت دارند را شناسايي 
كنيد

 كاركنان برتر اغلب نقاط ضعف اندكي دارند و شناسايي 
و بيان آنها نيز چندان آســان 
نيســت. با وجود 

اين تمام تلاش خود را براي كمك به اين كاركنان به كار 
بگيريد تا بتوانند عملكرد خود را در حوزه هاي شناسايي 

شده تقويت كنند. 
قدرداني خود را نثار آنها كنيد

عدم قدردانــي از تلاش هاي كاركنــان برتر يكي از 
اشتباهات ساده و رايجي است كه اكثر مديران مرتكب 
آن مي شوند. كاركنان برتر نيز مانند ديگران نيازمند 

دريافت بازخورد و قدرداني هستند، غافل نشويد. 
نظرات خود را درباره عملكرد كاركنان برتر پيوسته 

در اختيار آنها قرار دهيد 
منتظر فرا رسيدن زمان مناسب يا زمان بررسي عملكرد 
كاركنان نباشيد. كاركنان برتر تشنه دريافت نظرات 
شما درباره عملكرد خود هستند. بنابراين، نظرات 

خود را به صورت منظم در اختيار آنها قرار دهيد. 
@PracticalManagement

به كاركنان با عملكرد بالا بازخورد  دهيد 

۵ تله ذهني كه انگيزه شما را سست خواهد كرد
در اين نوشته به ۵ تله ذهني پرداخته مي شود كه اگر 
در دام آنها بيفتيد، انگيزه تان را خرد مي كنند و مانع 
موفقيت تان مي شوند. با ما همراه باشيد و با شناسايي 

اين چند تله ذهني تلاش كنيد در دام آنها نيفتيد. 
براي هركدام از ما زندگي موفــق و فوق العاده معني 
متفاوتي دارد. موضوع مشتركي وجود دارد كه بسياري 
از ما دوســت داريم آن را در زندگي داشته باشيم و 

بهترين توصيف آن يك كلمه است: آزادي. 
ما آرزو داريم زندگي مان را خودمان انتخاب كنيم و هر 
روز كه بيدار مي شويم، كارهايي را كنيم كه براي نوع 

زندگي ای كه مي خواهيم مهم هستند. 
مــن 1۲ ســال در ميلواكــي، ويسكانســين، نان 
تحويل مــي دادم. ۷۷ كيلوگرم اضافه وزن داشــتم 
و خانــواده ام 1۸۰۰۰۰ دلار بدهي داشــت. هيچ وقت 
خواب يك زندگي موفق را هم نمي ديدم چون باورهاي 
خودمحدودكننده  ام، متقاعدم كرده  بود كه زندگي ام 
هرگز بهتر از اين نخواهد شد. درمانده بودم و هر روز كه 

بيدار مي شدم، از زندگي متنفر بودم. 
در ســال ۲۰11، همه چيز روي ســرم خراب شد. در 

بدترين شــرايط، در 
 اتاق نشيمن خانه

 يك دوســت 
زميــن  روي 
نشسته  بودم و 
گريه مي كردم. 

بعــد از دو روز 
افسوس خوردن براي خودم، 

تصميمي گرفتم. فهميدم كه اگر قرار است 
چيزي در زندگي من تغيير كند، كسي كه بايد آن 

را تغيير  دهد، من هستم. 
وقتي تصميم به تغيير گرفتم، ۵ تله ذهني وجود داشت 
كه سعي مي كردند من را از زندگي دلخواهم بازدارند. 
اين تله ها رايج هستند و بسياري از روياپردازان را از 

يك زندگي موفق بازمي دارند. 
در اينجا ۵ تله ذهني آمده است كه انگيزه تان را خرد 

مي كنند و مانع موفقيت تان مي شوند.

1. به اندازه كافي قوي نيستم 
شــايد به اندازه آدم موفق ديگري كه مي شناسيد، 
قوي نباشــيد ولي مجبور هم نيســتيد باشيد. شما 
درون خود نيرويي داريد كه منتظر رها شــدن است. 
نيرو وقتي مي آيد كه »چرايي« خودتان را به روشني 
تشخيص داده  باشيد، دليل اينكه چرا به دنبال يك رويا 
مي رويد. وقتي از شــرايط تان چشم پوشي مي كنيد و 

روي هدف تان تمركز مي كنيد، قوي تر مي شويد. 
 سي جويبل سي می گويد: »از ترس هاي تان نهراسيد. 
آنها بــراي گريزاندن شــما نيســتند. بلكه وجود 
 دارند تا به شــما بفهمانند چيزي هست كه ارزشش

 را دارد.« 

۲. در گذشته شكست خوردم
اگر به گذشــته خيلي از آدم هايي كه آنها را قهرمان 
مي دانيم ، مثل اســتيو جابز، الن ماسك، بيل گيتس و 
خيلي هاي ديگر نگاه كنيد، داستان غلبه بر شكست 
را خواهيد ديد. هر كسي شكســت را تجربه مي كند 
ولي همه مثل هم با آن كنــار نمي آيند. اجازه ندهيد 
شكست هاي قبلي شما را از موفقيت هاي آينده بازدارد. 
شما مي توانيد بر شكست  غلبه كنيد و غلبه خواهيد 

كرد ولي تنها در صورتي كه انتخاب شما اين باشد. 

۳. خيلي سخت است 
اگر زندگي مثل فيلم ها بود، آسان تر بود ولي نيست. 
زندگي سخت و پيچيده  است. اوضاع هميشه همانطور 
كه مي خواهيد پيش نمي رود، ايجاد تغييرات اساسي و 
دنبال كردن روياها سخت است. مستلزم تحمل رنج، 
عزم راسخ و غلبه بر باورهاي خود محدودكننده است. 

سخت كوشي به شما كمك مي كند روياي تان را باور 
كنيد و آن را به واقعيت تبديل كنيد. وقتي روياي تان را 

به واقعيت تبديل كرديد آن را بستاييد. 

۴. آدم ها درك نخواهند كرد 
تغيير هراس انگيز است. اطرافيان تان را مي هراساند 
چون همه ما مي ترسيم از منطقه امن خود خارج شويم. 
ما شرطي شده ايم كه بيشتر عمر خود را در يك مسير 
معين بمانيم، بنابراين وقتي از آن منحرف مي شويم، 
آدم هاي اطراف مان سعي مي كنند ما را متقاعد كنند 
كه مثل بقيه باشيم. شايد نيت شان خوب باشد ولي آنها 
جاي شما نيستند. اين زندگي شماست و شما بايد براي 

خودتان زندگي كنيد. 

۵. هنوز وقت دارم 
زندگي كوتاه اســت. همه ما ممكن است خاطره اي را 
به ياد بياوريم و حس كنيم انگار همين ديروز بود ولي 
درواقع سال ها پيش بوده اســت. زندگي با سرعت از 
كنار ما مي گذرد. اين تصور كه وقت داريم، مانند پوست 
خربزه است. هرآنچه داريم امروز است و بايد هر روز 
طوري زندگــي كنيم كه 
انگار روز آخر است. 
ديويد فراســت 
می گويــد: »اگر 
هيــد  ا مي خو
موفق باشيد آن 
را تبديل به هدف 
نكنيد. فقط هر آنچه 
را عاشقش هستيد و باور داريد، انجام دهيد 

و سپس موفقيت به طور طبيعي خواهد آمد.«
۴ سال طول كشيد ولي ۷۷ كيلو كم كردم، شغلي را كه 
 1۲ سال از آن متنفر بودم ترك كردم، با هزينه خودم 
دو كتاب منتشــر كردم كه بيش از 1۰۰۰۰۰ نســخه 
 فروخت. فروش كتاب ها به ما اين امكان را داد كه همه
 1۸۰۰۰۰ دلار بدهي را بپردازيم. از اين بهتر، خانواده ما را 
از ميلواكي در ويسكانسين، به مقصد رويايي مان، مايي 
در هاوايي رساند. اكنون 1۵ ماه است كه اينجا هستيم. 
من متفاوت نيســتم. بليــت بخت آزمايــي من نبرد 
يا شــانس به من رو نكرد. رنج و سخت كوشي سه سال 
طول كشــيد ولي روياهايم را به واقعيت تبديل كردم. 
من يك پيك نان رســان اهــل ويسكانســين بودم 
كه باورهاي خودمحدودكننده را زير پا گذاشــتم. شما 
 هم مي توانيد. اگر وارد ميدان شــويد، مي توانيد همان 
 زندگي ای را داشته باشيد كه براي تان معناي زندگي موفق

 را دارد. 
آيا اجازه داده ايد تله ها يا تله ذهني شما را از موفقيت 

بازدارد؟
منبع: بيزينس اينسايدر
ترجمه: بازده

داستان جذاب تاسيس يكي از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان
نقل شده خانمي با لباس كتان راه راه وشوهرش با كت وشلوار دست دوز و كهنه در 
شهر بوستن از قطار پايين آمدند و بدون هيچ قرار قبلي راهي دفتر رئيس دانشگاه 
هاروارد شدند. منشي با خودش فكر مي كرد اين زوج روستايي هيچ كاري در هاروارد 
ندارند و احتمالا اشتباهي وارد دانشگاه شده اند.  مرد به آرامي گفت: »مايل هستيم 
رئيس را ببينيم.« منشــي با بي حوصلگي گفت: »ايشان امروز گرفتارند.« خانم 
جواب داد: »ما منتظر خواهيم شد.«منشي ساعت ها آنها را ناديده گرفت و به اين 
اميد بود كه بالاخره دلسرد شوند و پي كارشان بروند اما اينطور نشد. منشي كه ديد 
زوج روستايي پي كارشان نمي روند، سرانجام تصميم گرفت براي ملاقات با رئيس 
از او اجازه بگيرد و رئيس نيز بالاجبار پذيرفت. رئيس با اوقات تلخي آهي كشيد و از 
دل رضايت نداشت كه با آنها ملاقات كند. به علاوه از اينكه اشخاصي با لباس كتان   
راه راه وكت وشلواري دست دوز و كهنه وارد دفترش شده اند خوشش نمي آمد. خانم 
به او گفت: ما پسري داشتيم كه يك سال در هاروارد درس خواند. او اينجا راضي بود 
اما حدود يك سال پيش در حادثه اي كشته شد. شوهرم و من دوست داريم بنايي 
به يادبود او در دانشگاه بنا كنيم. رئيس با ناراحتي گفت: خانم محترم ما نمي توانيم 
براي هركسي كه به هاروارد مي آيد و مي ميرد، بنايي برپا كنيم. خانم به سرعت 
توضيح داد: آه نه، نمي خواهيم مجسمه بسازيم. فكر كرديم بهتر باشد ساختماني 
به هاروارد بدهيم. رئيس لباس كتان راه راه و كت و شلوار دست دوز و كهنه آن دو را 

برانداز كرد و گفت: يك ساختمان!
مي دانيد هزينه يك ساختمان چقدر است؟ 

ارزش ساختمان هاي موجود در هاروارد 7 و نيم ميليون دلار است. خانم يك لحظه 
سكوت كرد. رئيس خشنود بود. شايد حالا مي توانست از شرشان خلاص شود. 

زن رو به شوهرش كرد و آرام گفت: آيا هزينه راه اندازي دانشگاه همين قدر است؟ 
پس چرا خودمان دانشگاه راه نيندازيم؟ شوهرش سر تكان داد. 

رئيس سردرگم بود. آقا و خانم ليلاند- استنفورد بلند شدند و راهي كاليفرنيا شدند، 
يعني جايي كه دانشگاهي ساختند كه تا ابد نام آنها را برخود دارد. دانشگاه استنفورد 

از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان، يادبود پسري كه هاروارد به او اهميت نداد.

تحليل و تجويز راهبردي
فارغ از واقعيت داشتن و صحت چنين روايتي، اينگونه اتفاقات مشابه پيرامون ما 

شكل مي گيرد ولي ما مي توانيم از اين داستان واقعي يا خيالي 3 نكته بياموزيم: 
1- توانمندي ها و قابليت هاي انسان زبان ندارند. بنابراين نهفته هستند. پس بهتر 
است كه هميشه فرض كنيم انساني با مجموعه اي از توانمندي هاي نهفته پيش روي 
ما نشسته است. دستكم اين است كه هيچ گاه به او بي احترامي نمي كنيم. شايد 
كارمند جوان و لاغراندامي كه هم اكنون پيش روي شــما نشسته است صاحب 

بهترين ايده كسب وكاري در چند سال اخير باشد.
2- در صورتي كه با شما برخورد نامناسبي شد و شما طرد شديد، اصلا به فكر انتقام 
نباشيد. بهترين روش انتقام گرفتن اين اســت كه كاري كه ديگران مي گويند و 
مي گفتند نمي توانيد انجام دهيد، به بهترين شكل ممكن انجام دهيد. انرژي خود 

را در جهت ساختن و نه تخريب و انتقام هدايت كنيد.
3- هميشه از خود بپرسيد با اين منابعي كه دارم بهترين كاري كه مي توانم انجام 
دهم، چيست؟ )منظور از منابع، دانش، پول، اعتبار، روابط، اطلاعات، زمين، نيروي 
انساني و... هر چيزي است كه مي تواند خلق ارزش كند( از خود بپرسيد اگر همين 
منابع در اختيار ديگري بود با اين منابع چه مي كرد؟ آنگاه دريچه اي از ايده هاي 

خلاقانه پيش روي شما گشوده خواهد شد. 
دكتر مجتبي لشكربلوكي
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

2كليد         شروع كسب وكار بد        ون پول
اجازه ند        هيد         ند        اشتن سرمايه شما را از شروع 
كرد        ن كسب وكار بازد        ارد        . با ما د        ر اين نوشتار 
همراه باشيد         تا 2 كليد         شروع كسب وكار بد        ون 
پول را بشناســيد        . اين گام ها را طي كنيد         تا 

همين امروز كسب وكارتان را آغاز كنيد        . 
»من مي خواهم يك كسب وكار را آغاز كنم اما 
هيچ پولي ند        ارم.« شروع كسب وكار بد        ون پول 
چيزي است كه هرزمان با كارآفرينان مشتاق كار مي كنم بارها و بارها اين جمله را 
از آنها مي شنوم. بسياري از آنها ايد        ه هاي خوبي د        ارند        ، اما تصور مي كنند         براي شروع 
به يك طرح كسب وكار طولاني و مقد        ار زياد        ي پول نقد         احتياج د        ارند        . واقعيت اين 
است كه اكثر كارآفرينان موفق با حد        اقل سرمايه و منابع كسب وكارشان را راه اند        ازي 
مي كنند        . اگر نسبت به كاري كه انجام مي د        هيد         خيلي اشتياق د        اريد        ، روش هاي 
زياد        ي براي به انجام رســاند        ن كارها وجود         د        ارد        . د        ر اد        امه 2 كليد         آمد        ه است كه 
كارآفرينان موفق براي ساختن شركت هاي پررونق و براي شروع كسب وكار بد        ون 

پول از آن استفاد        ه مي كنند        . 
1. گروهي از مشاوران رايگان را به خد        مت بگيريد        

نيكل د        بوم مد        ت 11 سال به صورت حرفه اي د        ر ورزش سه گانه فعال بود        . او د        رباره 
پوشاك ورزشي زنان چيزهاي زياد        ي مي د        انست اما د        رباره صنعت پوشاك چيزي 
نمي د        انست. راهكار او يافتن گروهي از مشاوران بود        ، كساني كه بتوانند         چيزهاي 
لازم را به او بياموزند         و او را بــه رابطان د        يگر معرفي كنند        . نيكل توضيح مي د        هد        : 
»هنگامي كه شروع كرد        م 1۰ بار د        ر هفته د        يد        ارهايي به صرف قهوه د        اشتم. من 
فقط شروع كرد        م به صحبت با آد        م ها و جمع آوري اطلاعات.« نتيجه نهايي: نيكل 
منابع مورد         نيازش را پيد        ا كرد        ، شركتش را راه اند        ازي كرد         و تاكنون د        ر حوزه د        امن 
خانم هاي د        وند        ه بيش از 2۵ ميليون د        لار فروخته است. مشاوران او نقش عظيمي 

د        ر موفقيتش د        اشته اند        . 
۲. يك سرمايه گذار مشتاق پيد        ا كنيد        

يكي از اهد        اف ساختن گروه مشاوران يافتن شركايي است كه بخواهند         د        ر شركت 
شما مشاركت كنند        . جف وستر يك مثال فوق العاد        ه است. جف مي خواست د        ر 
سيسترز واقع د        ر اورگن، يك آهنگري به سبك قد        يم بسازد        . او يك پيشكسوت 
ثروتمند         پيد        ا كرد         كه قبلا د        ر حرفه خود         يك مغازه آهنگري باز كرد        ه  بود        . اين فرد         
تكه اي زمين به جف د        اد         و سرمايه مغازه جد        يد         او را تامين كرد        . سپس جف به او سفته 

د        اد         تا به مرور زمان بتواند         پول او را بپرد        ازد        ، چيزي كه جف از عهد        ه آن بر مي آمد        . 
منبع : اينترپرينر 
ترجمه: بازد        ه
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